
Les administracions es comprometen a 
protegir aquest espai natural dins d’un 
nou planejament urbanístic 
 
S’invertiran més de 5 milions en l’estació 
de bombeig que ajudarà a preservar 
l’ecosistema i a evitar inundacions

REVISTA MENSUAL 
DE L’AJUNTAMENT 
DE CASTELLDEFELS

M
ar

ç 
20

21

www.elcastell.org

168elCastell
RAMON JOSA

Compromís 
per preservar 
l’Olla del Rei

Compromís 
per preservar 
l’Olla del Rei

El 76,8% de la ciudadanía 
aprueba la gestión municipal

PÁGS. 12-13

Acaba la transformació 
i recuperació integral 
de l’Edifici de la República 

                 PÀG. 8

Les Jornades de les Dones, 
per la dignificació de les 
cures                           PÀG. 17

Castelldefels es dota 
d’un Pla Local de Salut    

                 PÀG. 11

Es mantindran tots els grups 
de P3 de cara al curs vinent, 
i baixa la ràtio 

PÀG. 7

Una pasarela peatonal unirá 
la ronda de Can Rabadà y el 
puente de la av. del Canal   

                 PÁG. 15

Compromís metropolità 
per millorar les línies de bus 
a Castelldefels 

PÀG. 16

RAMON JOSA

Les administracions es comprometen a 
protegir aquest espai natural dins d’un 
nou planejament urbanístic 
 
S’invertiran més de 5 milions en l’estació 
de bombeig que ajudarà a preservar 
l’ecosistema i a evitar inundacions



elcastell.org02 · març 2021

/ EL FET HISTÒRIC /

El poblado ibérico del Castillo
Antes de la llegada de los primeros 
asentamientos romanos a nuestra 
comarca, hacia el cambio de era, 
Castelldefels estuvo habitada por los 
íberos layetanos, que tenían un 
pequeño poblado en la cima de la 
montaña del castillo, y quizás 
ocupaban también algunos otros 
lugares del actual término municipal

E n el castillo, de las antiguas casas de 
época ibérica ahora sólo son visibles los 
muros que se encuentran bajo el podio 

transparente de la iglesia, pero en las excavacio-
nes arqueológicas dirigidas entre los años 1989 
y 1995 por Alberto López Mullor, al frente del Ser-
vei de Patrimoni Històric Local, se encontraron 
muchos más restos en otros lugares de la iglesia 
y del mismo castillo, que actualmente no son vi-
sibles.  
El asentamiento ibérico debió ocupar un área 
bastante más grande que la que muestran los 
restos conservados, pero el paso del tiempo y las 
construcciones posteriores de época romana, 
medieval y moderna acabaron con sus vestigios. 
El descubrimiento de una cisterna ibérica y de 
una zona que albergaba grandes tinajas para la 
conservación del grano, que se conocían como 
dolia, de esa época, bajo el suelo de los actuales 
lavabos interiores del castillo, refuerzan esta hi-
pótesis. 
El poblado era muy similar a otros que encontra-
mos situados en las partes altas de otras monta-
ñas del entorno de Barcelona o de los que 
bordean la desembocadura del río Llobregat, y 
que también se extendían hacia El Garraf. Desde 
el poblado que se ha encontrado bajo el castillo y 
su iglesia se controlaba una pequeña bahía o en-
senada, que, situada al pie de la montaña, debía 
limitar en el extremo opuesto con la colina de la 
Muntanyeta, monte en el que también se han en-
contrado abundantes vestigios ibéricos.  
Posiblemente, en aquel tiempo, la plaza de la igle-
sia y los edificios de su entorno eran el mar o, al 
menos, una amplia playa. n 

Muros de época ibérica a la izquierda, y de época romana a la derecha, en la iglesia del castillo

Plano con los restos de agujeros en el suelo de grandes tinajas y de 
una cisterna de época ibérica encontrados bajo el suelo del castillo

Encajes para grandes tinajas excavados en la roca, bajo 
el actual castillo, cerca de donde ahora está el ascensor

Restos de muros ibéricos en el interior de la iglesia 
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Cisterna ibérica recortada 
en la roca, durante el 

proceso de excavación 
hacia 1990
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Maria Miranda (PSC) — alcaldessa de Castelldefels

  / L’ESPAI DE L’ALCALDESSA /
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E n menos de un año, la ciudad ha visto como reivindicaciones históri-
cas relacionadas con su red de saneamiento se convertían en acuer-
dos con plazos de ejecución y vías de financiación. El último día de 

julio del año pasado, el área Metropolitana de Barcelona anunció el inicio de 
las acciones necesarias para la construcción de la infraestructura que tiene 
que sustituir al actual colector impulsor de Castelldefels, que sale de la UPC y 
que conduce las aguas residuales del municipio hasta la Estación Depuradora 
de Aigües Residuales de Gavà-Viladecans. Ahora hace unos días, el Departa-
mento de Territorio y Sostenibilidad de la Generalitat, y más concretamente su 
Agencia Catalana del agua (ACA), anunció su compromiso de construir la esta-
ción de bombeo de aguas pluviales de la calle Aragón, el coste de la cual supe-

rará muy probablemente los cinco millones de euros. 
Ambas acciones, que financiará el ACA (el impulsor lo ejecu-
tará la AMB), contribuirán de manera casi definitiva a la mejora 
del drenaje del municipio en tiempo de lluvias. La estación de 

bombeo permitirá impulsar la salida de aguas porque la afecta-
ción de las inundaciones y rebosaduras tengan un impacto mínimo. Ello posi-
bilitará, a la vez, la renovación del agua del interceptor de pluviales con la 
entrada natural de agua del freático y minimizar la afectación a la calidad de 
agua del estanque y de parte de la estructura pluvial, preservando el ecosis-
tema singular de la Olla del Rei. 
Con el anuncio hecho estos días se pone de relieve la voluntad municipal 
adoptada recientemente por el equipo de gobierno municipal de preservar el 
patrimonio natural y la biodiversidad de la Olla del Rei, y mantiene negociacio-
nes para un nuevo planeamiento urbanístico en las zonas sur (Campus UPC y 
Olla del Rei) y norte de esta área (vía férrea). n 
 
CONTACTO: 600 929 602 (sólo whatsapp) / alcaldessa@castelldefels.org

E n menys d’un any, la ciutat ha vist com reivindicacions històriques 
relacionades amb la seva xarxa de sanejament és convertien en 
acords amb terminis d’execució i vies de finançament. L’últim dia de 

juliol de l’any passat, l’Àrea Metropolitana de Barcelona va anunciar l’inici de 
les accions necessàries per a la construcció de la infraestructura que ha de 
substituir l’actual col·lector impulsor de Castelldefels, que surt de la UPC i 
que condueix les aigües residuals del municipi fins l’Estació Depuradora d’Ai-
gües Residuals de Gavà-Viladecans. Ara fa uns dies, el Departament de Terri-
tori i Sostenibilitat de la Generalitat, i més concretament la seva Agència 
Catalana de l’Aigua (ACA), va anunciar el seu compromís de construir l’esta-
ció de bombament d’aigües pluvials del carrer Aragó, el cost de la qual supe-
rarà molt probablement els cinc milions d’euros. 
Ambdues accions, que finançarà l’ACA (l’impulsor l’executarà 
l’AM), contribuiran de manera gairebé definitiva a la millora 
del drenatge del municipi en temps de pluges. L’estació de 
bombament permetrà impulsar la sortida d’aigües perquè l’afectació de 
les inundacions i sobreeiximents tinguin un impacte mínim. Això possibili-
tarà, a la vegada, la renovació de l’aigua de l’interceptor de pluvials amb l’en-
trada natural d’aigua del freàtic i minimitzar l’afectació a la qualitat d’aigua 
de l’estany i de part de l’estructura pluvial, preservant l’ecosistema singular 
de l’Olla del Rei. 
Amb l’anunci fet aquests dies es posa de relleu la voluntat municipal adop-
tada recentment per l’equip de govern municipal de preservar el patrimoni 
natural i la biodiversitat de l’Olla del Rei, i manté negociacions per a un nou 
planejament urbanístic a les zones sud (Campus UPC i Olla del Rei) i nord 
d’aquesta àrea (via fèrria). n 
 
CONTACTE: 600 929 602 (només whatsapp) / alcaldessa@castelldefels.org

WHATSAPP DE L’ALCALDESSA 
600 929 602 



REPORTATGE04 · març 2021

Compromís per a la protecció 
ambiental de l’espai natural 
de l’Olla del Rei

/ L’AJUNTAMENT DE CASTELLDEFELS TÉ LA VOLUNTAT DE PRESERVAR AQUEST PATRIMONI NATURAL DE LA CIUTAT I LA SEVA BIODIVERSITAT /

L’estany de l’Olla del Rei és en uns 
terrenys que es troben amenaçats 
pels riscos d’urbanització i conta-

minació que pateix aquesta rica zona hu-
mida. Al cor d’aquest paratge hi ha l’estany 
artificial que es va crear amb la intenció de 
pal·liar les inundacions que patia la ciutat en 
casos de pluges intenses. En situacions de 
llevantades o pluges sostingudes, els ca-
nals que recollien l’aigua que davalla de les 
muntanyes del Garraf eren insuficients per 
canalitzar-la completament en direcció al 
mar. És, per tant, un estany de laminació 
d’aigües pluvials, al centre d’un paratge de 
gran riquesa natural. 

L’amenacen la qualificació urbanística de la 
zona, on la UPC hi podria construir equipa-
ments amb la llei a la mà, i l’empitjorament 
de la qualitat de l’aigua i la reiteració d’episo-
dis de contaminació amb aigües residuals 
que, barrejades amb aigües de la pluja, hi 
desemboquen camí de la platja. Aquestes 
amenaces han provocat una important mo-
bilització veïnal, vertebrada al voltant de la 
plataforma Salvem l’Olla del Rei. També 
l’Ajuntament s’ha alineat amb la necessitat 
de preservar aquesta zona natural.  
En el ‘front’ urbanístic, el municipi negocia 
amb les administracions implicades buscant 
un consens que ha aconseguit. I pel que fa a 

Aquest espai natural situat al campus de la UPC 
de Castelldefels està format per llacunes, boscos 
de ribera, maresmes, prats humits i herbassars. 
És la zona humida més important del terme 
municipal de Castelldefels, inclosa parcialment 
dins el Catàleg de Zones Humides de Catalunya. 
Per preservar aquest espai natural, l’Ajuntament 
s’alinea amb l’aspiració ciutadana, expressada 
per la plataforma Salvem l’Olla del Rei, i es com-
promet a forjar un canvi en el planejament urba-
nístic i a empènyer per l’execució de les 
infraestructures hidràuliques necessàries

la contaminació, les exigències de respon-
sabilitats de l’Ajuntament a l’Àrea Metropoli-
tana de Barcelona (AMB) i a l’Agència 
Catalana de l’Aigua (ACA) han donat fruit 
amb els darrers anuncis d’ambdues admi-
nistracions de construir un nou col·lector 
d'aigües residuals i la nova estació de bom-
bament d'aigües pluvials al carrer Aragó  
(v. pàgina 6). 

 
El futur urbanístic 
Pel que fa a la pressió urbanística, un informe 
ambiental encarregat per l’Ajuntament l’any 
2018 al catedràtic Joan Pino, que exposa la 
seva posició respecte al valor natural de l’en-
torn en la columna d’opinió que acompanya 
aquesta informació, posava de relleu valors 
ambientals de conservació assignats als di-
versos hàbitats de les parcel·les edificables 

Compromís per a la protecció 
ambiental de l’espai natural 
de l’Olla del Rei

FOTOS: RAMON JOSA



març 2021 · 05elcastell.org

Joan Pino Vilalta 
 
Catedràtic d’Ecologia de la UAB i expert 
en biodiversitat del delta del Llobregat 

L’ Olla del Rei és un espai de contrastos: és un dels da-
rrers espais lliures que queden a la part deltaica de 
Castelldefels, però cal recordar que és d’origen recent, 

per abandonament dels usos agrícoles previs i per la construcció 
de l’estany.  
Hi predominen els matollars i herbassars amb plantes força co-
munes i fins i tot invasores. Destaca, però, l’existència d’una de 
les alberedes (bosc de Populus alba) més grans que queden al 
delta. També destaquen les restes de vegetació de rereduna, amb 
elements de gran valor de conservació, com les poblacions d’eriçó 
clar o de dues plantes molt rares al delta: la cesquera (Saccharum 
ravennae) i la mansega (Cladium mariscus).  
L’estany havia estat un dels punts del delta amb més plantes 
aquàtiques i és l’hàbitat de molts ocells, però pateix actualment 
una forta eutrofització i proliferació d’espècies invasores (espe-
cialment tortugues) que cal resoldre. L’Olla del Rei també proveeix 
funcions i serveis ecosistèmics molt rellevants en aquest sector 
més occidental del delta del Llobregat, fortament urbanitzat. 
 Manté una certa connectivitat entre el massís del Garraf i el delta 
i, sobretot, proveeix serveis de lleure a la nombrosa població del 
centre-sud de Castelldefels. Això és especialment evident a l’es-
tiu, quan molta gent aprofita l’albereda prop l’estany per passejar 
a recer de la forta calor. n

Acabar amb el vessament 
d’aigües residuals

més properes al passeig del Pitort i 
al carrer de Barcelona. Aquest in-
forme va motivar la suspensió de lli-
cències de construcció en aquestes 
parcel·les. En conseqüència, la UPC 
va confeccionar una proposta de re-
localització de les edificabilitats pre-
vistes.  
Amb aquest posicionament, la 
UPC, que és qui conviu territorial-
ment amb l’Olla del Rei, constatava 
la seva “voluntat de col·laborar en 
el projecte de ciutat i d’ajudar-la a 
regenerar-se, cohesionar-se i mi-
llorar”. En la línia respecte amb els 
valors mediambientals, la univer-
sitat proposava com a sistema 
d’espais lliures els sòls de les par-
cel·les situades davant del pas-
seig del Pitort i del carrer de 
Barcelona, en la part afectada am-
bientalment, actualment qualifi-
cats com a zona d’equipaments. 
En aquesta direcció, el Govern mu-
nicipal s’ha compromès a preser-
var el patrimoni natural i la 
biodiversitat de l’Olla del Rei i la ‘L’ 
que la forma, i manté negociacions 
per a un nou planejament urbanis-
tic de la zona sud d’aquesta àrea 
(campus UPC i Olla del Rei) amb IN-
CASOL i UPC, així com de la zona 
nord (via fèrria). Aquesta voluntat 
municipal es va posar de relleu en 

el Ple del 28 de gener passat, en 
resposta a un escrit presentat per 
l’agrupament escolta Gratacims en 
nom de la plataforma Salvem l’Olla 
del Rei, en què preguntava a l’Ajun-
tament quin era el calendari que es 
fixava per iniciar la modificació del 
Pla General Metropolità en el sentit 
que es protegeixi el paratge de ma-
nera íntegra, com a illa natural vul-
nerable. 
 
Consens de les administracions 
Al Ple es va anunciar que l’Ajunta-
ment de Castelldefels ha posat en 
marxa un grup de treball entre les 
quatre administracions implicades 
per definir el nou planejament que 
ordeni urbanísticament el conjunt 
de l’Olla del Rei com a parc fluvial. 
L’objectiu és la preservació de la “L” 
formada des de la massa d’aigua 
amb els carrers Barcelona i Pitort, 
actualment qualificats com a zona 

UN DELS DARRERS ESPAIS LLIURES AL DELTA

A

Una de les amenaces a evi-
tar en el camí de la preser-
vació de l ‘espai natural de 

l’Olla del Rei són els vessaments 
d’aigües residuals, que en la situa-
ció actual també afecten un dels 
tres sectors de la platja (fins al 
punt que l’Ajuntament ha decidit 
que aquest tram central no opti a 
la Bandera Blava). Aquests vessa-
ments es poden continuar pro-
duint fins que no es contruiexin el 
nou col·lector i la nova estació de 
bombament per part de l’AMB i 
l’ACA, que són les administracions 
responsables de les inversions 
pendents. Mentrestant, amb l’ob-
jectiu de minimitzar al màxim l’im-
pacte mediambiental que puguin 
comportar nous vessaments a 
l’Olla del Rei i a la platja, l’Àrea mu-
nicipal de Medi Ambient articularà 
un protocol per tal que, en cas de 
trencament del col·lector o de for-
tes pluges, hi hagi el mínim im-
pacte ambiental. 
El Ple municipal va aprovar per 
unanimitat el setembre de 2020 
una moció que demanava que 
s’acceleri el procediment de cons-
trucció del nou col·lector d’aigües 
residuals i que exigia a l’ACA la 
construcció de l’estació de bomba-

ment d’aigües pluvials del carrer 
Aragó. Aquestes obres han de ser-
vir per evitar que s’aboquin aigües 
residuals al mar i la contaminació 
de l’espai natural de l’Olla del Rei, i 
per reduir les inundacions al muni-
cipi. 
L’Ajuntament en Ple, per tant, ha 
demanat que s’apliqui el procedi-
ment d’urgència en tots els tràmits 
administratius i executius per a la 
construcció del nou col·lector im-
pulsor d’aigües residuals que 
substituirà l’actual col·lector inter-
ceptor de Castelldefels, que con-
dueix les aigües residuals del 
municipi cap a l’Estació Depura-
dora d’Aigües Residuals (EDAR) de 
Gavà-Viladecans i que es troba es-
tructuralment malmès com a con-
seqüència de nombrosos anys de 
servei. L’obra està previst que co-
menci a finals de 2021. L’objectiu 
de l’obra és evitar més trenca-
ments, reparacions d’emergència i 
el corresponent impacte ambiental 
que tot això ocasiona, com el so-
breeiximent d’aigües grises al mar 
o a l’Olla del Rei. Aquesta situació 
es produeix quan hi ha fortes plu-
ges que cal desaiguar perquè no 
es produeixin inundacions al terri-
tori. n

d’equipaments. El regidor de Plane-
jament, Jordi Vendrell, va manifes-
tar al plenari la seva confiança que 
“al desembre de 2021 tindrem un 
avanç de com serà aquest plane-
jament, perquè les administra-
cions ens posarem d’acord per, 
entre altres punts, una preserva-
ció íntegra de l’Olla del Rei, asse-
gurant el manteniment, la neteja i 
la regeneració de l’indret”. 
En la direcció ambiental, la regidora 
de Medi Ambient, Rosa Pla, va anun-
ciar que per primer cop l’Ajuntament 
de Castelldefels optarà a una sub-
venció per desenvolupar un pro-
jecte europeu en el marc del Pacte 
Verd Europeu. El projecte s’alinea 
amb aquest European Green Deal 
en el vessant de la millora de la bio-
diversitat i la protecció d’ecosiste-
mes. 
L’alcaldessa de Castelldefels, Maria 
Miranda, va mostrar el compromís 
municipal per “preservar l’Olla del 
Rei, al sector sud de la zona uni-
versitària, un dels principals es-
pais naturals de la ciutat, en el 
marc de l’ordenació global de tota 
l’àrea, de 52 hectàrees, que en el 
sector nord ha de comprendre la 
urbanització que garanteixi el sa-
nejament de la zona i abordar-hi la 
construcció d’habitatge social”. n

Olla del Rei 
Sobrevol de dron

Policia Local
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/ LA AGENCIA CATALANA DEL AGUA (ACA) INVERTIRÁ MÁS DE 5 MILLONES EN LA CONSTRUCCIÓN DE LA ESTACIÓN DE BOMBEO DE LA CALLE ARAGÓN /

1. Interceptor Castelldefels 
2. Biblioteca UPC 
3. Residencia universitària 
4. Escola de Agricultura 
5. EETAC 
6. UOC 
7. Edificio RDIT 
8. ICFO 
9. Campo deportivo Pitort 
10. Estación de bombeo c. Aragó

pg. Pitort

c. Barcelona

av. Canal

LA SOLUCIÓN AL PROBLEMA DE LAS INUNDACIONES  
Y LOS VERTIDOS DE AGUAS RESIDUALES, MÁS CERCA

E l Departamento de Territorio y 
Sosteniblidad de la Generalitat, 
a través de la Agencia Catalana 

del Agua (ACA), ha anunciado su com-
promiso de destinar más de 5 millones 
de euros a la construcción de la Esta-
ción de Bombeo de aguas pluviales de 
la calle Aragón. Esta infraestructura hi-
dráulica, largamente reivindicada por el 
Ayuntamiento de Castelldefels, es im-
prescindible para minimizar las inunda-
ciones en el municipio y gestionar de 
forma óptima la salida de aguas al mar 
y preservar el estanque de la Olla del 
Rei. 
Esta partida económica forma parte de 
las actuaciones de prevención y de-
fensa contra las inundaciones que la 
ACA llevará a cabo para mejorar el dre-
naje del plano del delta del Llobregat y 
sus cauces, que incluye también actua-
ciones en la riera de Canyars y en la de 
Can Vinader. 
La estación de bombeo permitirá impul-
sar la salida de aguas y gestionar el sis-
tema de drenaje facilitando la salida a 
mar para que el sistema funcione a 
pleno rendimiento y la afectación de las 
inundaciones y rebosamientos dure el 
menor tiempo posible.  
Ello posibilitará, a la vez, la renovación 
del agua del Interceptor de pluviales con 
la entrada natural de agua de freático y 

minimizará la afectación a la calidad del 
agua del estanque y de parte de la es-
tructura pluvial, preservando este eco-
sistema singular.  
 
Sustitución del colector de residuales 
La estación de bombeo de la calle Ara-
gón, largamente reivindicada por el 
Ayuntamiento, completará la red de in-
fraestructuras hidráulicas de la ciudad, 
junto con el nuevo colector de aguas re-
siduales que sustituirá al actual colec-
tor interceptor de Castelldefels, que 
conduce las aguas grises del municipio 
hacia la Estación Depuradora de aguas 
Residuales (EDAR) de Gavà-Viladecans. 
El actual colector se encuentra estruc-
turalmente dañado como consecuencia 
de numerosos años de servicio. La obra 
está previsto que comience a finales de 
año. 
 
Evitar nuevas roturas y desbordamientos 
El objetivo de la obra será evitar más ro-
turas, reparaciones de emergencia y el 

correspondiente impacto ambiental que 
esto ocasiona. 
La alcaldesa de Castelldefels, Maria Mi-
randa, recordó que «la construcción de 
la Estación de Bombeo en la calle 
Aragón es una reivindicación histórica 
en Castelldefels, que nos debe permitir 
evitar inundaciones, por lo que cele-
bramos el acuerdo alcanzado con el 
ACA para esta inversión de más de 5 
millones €». Esta inversión «permitirá 
solucionar buena parte de los proble-
mas derivados de las fuertes lluvias en 
nuestro municipio, gestionar de forma 
adecuada la salida de aguas al mar, y 
continuar abordando los retos en mate-
ria climática y sostenibilidad de 
Castelldefels». n
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El ACA se 
compromete a 
construir la estación 
de bombeo de la calle 
Aragón 

Esta infraestructura 
largamente 
reivindicada costará 
más de cinco millones 
de euros

RAMON JOSA (ARXIU)
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E l departament d’Educació mantindrà el curs vinent 
a Castelldefels la mateixa oferta educativa que en-
guany. Malgrat la previsible disminució d’alumnes 

a causa del descens demogràfic, no es tancarà cap grup de 
P3 ni cap de les línies existents. També es crearà una Ofi-
cina Municipal d’Escolarització.  
Aquests són els compromisos que va adquirir amb l’Ajunta-
ment de Castelldefels el conseller d’Educació en funcions, 
Josep Bargalló, durant la visita que va fer el 26 de febrer 
passat a tres centres educatius de la ciutat, l’Escola Marga-

/ LA PREINSCIPCIÓ ESCOLAR PER AL CURS 2021-22 COMENÇA EL 15 DE MARÇ /

CASTELLDEFELS MANTINDRÀ EL CURS VINENT LA MATEIXA OFERTA EDUCATIVA QUE AQUEST CURS, I AIXÍ 
QUEDA ESTABLERT DE CARA A LA PERINSCRIPCIÓ ESCOLAR, QUE COMENÇA A MITJANS MARÇ. ELS CENTRES 
CELEBREN AQUESTS MES DE MARÇ LES SEVES JORNADES DE PORTES OBERTES PER A DONAR A CONÈIXER 
EL SEU PROJECTE EDUCATIU

Castelldefels mantindrà 
tots els grups de P3 
el curs vinent

Durant la reunió que el conseller va mantenir amb l’Ajun-
tament es va fer «un primer pas per consolidar la volun-
tat de crear, en un futur no massa llunyà, l’Oficina 

Municipal d’Escolarització i també una taula de planificació 
local escolar», va manifestar Bargalló. També es va abordar la 
millora de l’oferta de Formació Professional a la ciutat i «quina 
oferta fem dels ensenyaments postobligatoris», planificació que 
«només es pot fer amb l’Ajuntament i escoltant la comunitat ed-
ucativa», va concloure el conseller. 
També va acompanyar el conseller en la seva visita a Castellde-
fels el primer tinent d’alcaldia i regidor d’Educació. Jordi Maresma 
va subratllar que la creació de l’Oficina Municipal d’Escolarització 
«és un compromís que també assumim com a Ajuntament, i que 
ha de fer de pont amb el Departament d’Educació de cara a l’es-
tabilitat i la millora de la qualitat educativa de la ciutat». Segons 
Maresma, des d’aquesta oficina «es podrà oferir un servei de 
més proximitat donant respostes més acurades i flexibles». n 
 

Creació de l’Oficina 
Municipal d’Escolarització

lló, l’Institut Mediterrània i l’Escola Jacint Verdaguer. 
«La voluntat del Departament és inamovible: el curs vinent 
no es modificarà l’oferta educativa de Castelldefels pel que 
fa a les línies de P3 i, en conseqüència, les línies d’infantil i 
primària», va indicar el conseller, qui també es va compro-
metre a estudiar la reducció de la ràtio d’alumnes per aula, 
de 25 a 22, com havia demanat el consistori. Uns dies des-
prés, com s’explica a la peça que acompanya aquesta infor-
mació, el Departament va confirmar que la preinscripció als 
centres públics de Castelldefels començarà amb una ràtio 
de 24 alumnes per classe. L’alcaldessa de Castelldefels, 
Maria Miranda, que va acompanyar el conseller durant la vi-
sita, al costat del tinent d’alcaldia d’Educació, Jordi Ma-
resma, va mostrar la satisfacció de l’Ajuntament pel 
compromís adquirit pel conseller, però va matisar que, «per 
l’experiència d’altres anys, la millor forma de garantir el no 
tancament i el futur de les nostres escoles hauria de pas-
sar per replantejar-nos la baixada de la ràtio» i, alhora, 
«treballar» en el model d’escoles-instituts, «que creiem 
que per a Castelldefels és una bona oportunitat de cara al 
futur i poder ampliar la nostra oferta formativa». Aquestes 
peticions, va subratllar l’alcaldessa, les comparteix tota la 
comunitat educativa de la ciutat. n

Després que el govern municipal rebutgés la proposta 
dels Serveis Territorials d’Educació del Baix Llobregat de 
mantenir per al curs 2021-2022 la ràtio de 25 alumnes 

per aula a P3, l’Ajuntament va convidar el conseller Josep Barga-
lló a mantenir una reunió urgent per reavaluar conjuntament la 
decisió. La visita oficial del conseller a tres centres educatius de 
la ciutat va servir al municipi per exposar la seva demanda. Era el 
26 de febrer, quan Bargalló va anunciar que no es tancaria cap 
grup de P3 ni cap de les línies existents. I el 2 de març, el conse-
ller concretava al Govern municipal que per garantir que no hi 
hauria aquests tancaments, Castelldefels iniciaria el procés de 
preinscripció 2021-22 amb una ràtio a les aules de P3 de les es-
coles públiques reduïda a 24 alumnes. 
L’alcaldessa de Castelldefels, Maria Miranda, va manifestar que 
«la reducció de la ràtio és una bona notícia, tot i que continua 
per sobre dels 22 nens i nenes a cada classe». Per la seva banda, 
el primer tinent d’alcadia i regidor d’Educació, Jordi Maresma, va 
relatar que «fa mesos que defensem davant del Departament la 
necessitat de baixar les ràtios a les nostres aules. Per tant, val-
orem la decisió presa pel Conseller com a positiva, tot i que nos-
altres seguirem insistint per ampliar aquesta mesura». n 
 

Aules de P3 als centres 
públics baixaran la ràtio

RAMON JOSA · ARXIU

Revista 
Oferta educativa 2021-22

a Castelldefels

Portes obertes 
als centres escolars 

de Castelldefels

ORIOL PAGÈS

El conseller d’Educació en funcions, Josep 
Bargalló (esquerra) va debatre determi-

nats aspectes de l’escolarització a Caste-
lldefels amb l’alcaldessa, Maria Miranda, i 

el tinent d’alcaldia Jordi Maresma
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E l recuperat i remodelat 
Edifici de la República de 
Castelldefels albergarà de-

pendències municipals d’atenció a 
la ciutadania i un centre cívic per a 
gent gran. Així ho va confirmar 
l’equip de Govern el 19 de febrer 
passat, en una visita a les instal·la-
cions renovades encapçalada per 
l’alcaldessa de Castelldefels, Maria 
Miranda, el primer tinent d’alcaldia, 
Jordi Maresma, i la regidora d’Ur-
banisme i Obres, Eva López.   
L’objecte del projecte ha estat adap-
tar i ampliar l’edifici històric exis-
tent corresponent a les antigues 
escoles Lluís Vives, i batejat com a 
Edifici de la República, per a part 
dels serveis administratius munici-
pals, serveis d’atenció a la ciutada-
nia i casal de la gent gran. Respon, 
per tant, a les necessitats d’espais 
de treball administratius que pre-
senta l’Ajuntament així com a la ne-
cessitat de reubicar els serveis de 
casal de gent gran un cop es re-
formi l’equipament de Can Roca.  
Aquesta ampliació de superfícies 

RECUPERADA L’ANTIGA ESCOLA LLUÍS VIVES, AL COR DE LA CIUTAT. 
L’AJUNTAMENT DESTINARÀ AQUEST ESPAI HISTÒRIC A DEPENDÈN-
CIES MUNICIPALS D’ATENCIÓ A LA CIUTADANIA ALHORA QUE ACO-
LLIRÀ UN CENTRE CÍVIC PER A GENT GRAN

és de gran utilitat de cara a millo-
rar les actuals necessitats d’es-
pais administratius i serveis 
públics, i implica la possible con-
nectivitat d’espais lliures entorn la 
plaça de l’Església amb els patis 
oberts de l’edifici alhora que per-
metrà una recuperació respec-
tuosa del patrimoni. 
L’antiga escola data, segons cadas-
tre, de l’any 1945; però segons do-
cumentació de l’Arxiu de 
Castelldefels, és anterior a 
aquesta data. Durant la II Repú-
blica es decideix construir l’edifici 
de les Escoles Públiques mixta i 
una casa per als mestres. L’any 
1936 s’inicien les obres; i les clas-
ses hi haurien començat l’any 
1939. Segons els plànols del pro-
jecte original de 1933 de l’arqui-
tecte municipal Josep Fradera, 
l’edifici constava només de tres 
aules (dues a la planta baixa, una 
per ala, i una a la planta primera 
del cos central). 
L’Edifici de la República forma part 
de l’Eix Històric de Castelldefels, 

conjunt d’edificacions d’interès 
agrupades per l’actual Govern mu-
nicipal en un únic projecte de re-
cuperació i rehabilitació dels 
immobles. L’Eix Històric integra els 
edificis de Can Baixeres, adquirit 

fa pocs anys pel municipi; la Torre 
Can Valls de la Muntanyeta, l’Edi-
fici de la República, on ara han 
acabat els treballs de rehabilitació 
i ampliació; Can Roca de Baix, 
també recuperada recentment; 

ACABA LA RECUPERACIÓ 
PER A ÚS CIUTADÀ DE 
L’EDIFICI DE LA REPÚBLICA 

L’equip de Govern va visitar l’immoble, acabades les obres, el 19 de febrer passat Un dels volums de nova construcció, 
a la part posterior de l’edifici històric 

FOTOS: RAMON JOSA
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L a millora d’aquests espais exteriors va lligada al projecte de reforma de la 
Masia de Can Gomar, la Casa de la Cultura,  per a la seva utilització com a 
un nou Casal de Joves. Assolit aquest projecte, l’Ajuntament hi vol també 

adequar tots els espais exteriors. 
L’any 2018, amb anterioritat a la redacció del pro-
jecte de renovació integral dels espais exteriors 
de la masia, l’Àrea de Joventut va engegar un 
procés participatiu per definir les necessitats 
d’aquest nou espai per als joves de Castelldefels; 
d’aquí va sorgir un Pla d’Usos que ha estat ele-
ment clau per a redactar un avantprojecte i  
posterior projecte executiu per a la urbanització de l’entorn. 
Aquest projecte defineix les actuacions necessàries per a la millora de l’accés i 
espais exteriors de la masia i dona continuïtat, a la plaça Neus Català, a la zona 
que presideix la biblioteca, tot integrant i connectant aquests espais amb el ca-
rrer Bisbe Urquinaona. L’actuació voll habilitar-hi zones d’estada, zones per a les 
representacions teatrals o espectacles a l’aire lliure i zones per a la pràctica de 
l’esport, que inclourien aparells de calistènia (exercicis amb el propi pes). Es pre-
tén realitzar un disseny que permeti una millora de la visibilitat de tots els es-
pais, per reduir racons, en un espai més diàfan que millori també l’accessibilitat 
gràcies a l’eliminació de barreres arquitectòniques. n

La remodelació dels espais 
exteriors, també projectada

/ S’ADEQUARÀ L’EDIFICACIÓ QUE HA ACOLLITA TANTS ANYS LA CASA DE LA CULTURA PER A QUE PUGUI ACOLLIR EL KASAL DE JOVES /

EL PROJECTE DE REFORMA INTEGRAL DE  
LA MASIA DE CAN GOMAR TIRA ENDAVANT

L a Junta de Govern Local 
del 18 de febrer passat 
va aprovar definitiva-

ment el projecte d’obres de re-
forma de la Masia de Can Gomar, 
coneguda popularment com a 
Casa de la Cultura. Aquesta re-
forma serà integral, tant de l’inte-
rior com dels espais exteriors de 
l’equipament. Pel que fa a l’interior, 
s’adequarà per a l’ús de l’espai com 
a Kasal de Joves. Recordem que el 
Kasal es troba actualment a la pri-
mera planta del Centre Frederic 
Mompou. Les obres d’adequació 
tenen un pressupost d’execució del 

contracte d’una mica més de 
588.000 euros. Entre d’altres can-
vis, plantegen l’eliminació de l’es-
cala del mòdul auxiliar (el que seria 
l’antic accés a Ràdio Castelldefels, 
primer, i al Servei Local de Català 
posteriorment), així com la comu-
nicació en planta baixa entre l’ac-
tual Casa de la Cultura i les aules 

de la planta baixa del petit edi-
fici annex (a les quals ara 
només s’hi pot accedir des de la 
plaça exterior). Els treballs 
també inclouen la incorporació 
d’un ascensor per garantir l’ac-
cessibilitat de l’edifici, d’un nou 

nucli de lavabos a la planta baixa i 
l’adaptació dels antics lavabos de 
la primera planta. A banda de les 
modificacions d’espais, s’actualit-
zaran totes les instal·lacions, su-
perfícies, tancaments, així com les 
cobertes i estructures de fusta per 
poder garantir la seva estabilitat i 
estanquitat. n

Can Gomar; el Castell i l’Església; la 
Torre de Guaita del Castell; Cal Ga-
rrofer; la Torre Antoni Janer; la 
Torre Cal Moliner; la Torre de Cli-
ment Savall i la Torre Gabriel Fol-
cher, rehabilitada el 2019. n
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/ EL 20 DE FEBRERO SE CELEBRÓ LA INAUGURACIÓN OFICIAL DEL CAMPO DEPORTIVO MUNICIPAL DE PITORT /

A unque la pandemia haya evitado 
en algunos periodos su uso, el 
Ayuntamiento de Castelldefels ha 

valorado positivamente el funcionamiento 
de campo deportivo Pitort, en el barrio de 
Granvia Mar. Se trata de un equipamiento de 
uso compartido entre el Ayuntamiento y la 
escuela, al que tienen acceso diferentes 
clubes deportivos de la ciudad. 
 
Cooperación público-privada 
Esta instalación deportiva se hizo realidad 
en 2020 fruto de la colaboración entre el 
Ayuntamiento, que puso el terreno, y The 
British School of Barcelona,   que hizo la in-
versión económica. La escuela lo utiliza en 
horario lectivo y el resto del tiempo es de 
uso público. La UE Castelldefels, el Caste-
lldefels Rugby Unión Club y el Club de Ten-
nis Taula Castelldefels utilizan el 
equipamiento. 
Las incidencias climatológicas y la apari-
ción de la pandemia de la Covid-19 habían 
ido retrasando la inauguración del equipa-
miento. Finalmente, el sábado 20 de fe-
brero se pudo celebrar el acto, que fue 
presidido por la alcaldesa de Castelldefels, 
Maria Miranda, y contó con la participación 
del primer teniente de Alcaldía, Jordi Ma-
resma, y   el concejal de Deportes, Nico 
Cerpa. También asistieron el director de The 
British School of Barcelona Castelldefels, 
John Locke, y los presidentes de la UE Cas-
telldefels, el Castelldefels Rugby Unión Club 
y del Club de Tennis Taula de Castelldefels. 
Maria Miranda destacó que el estadio de Pi-
tort «es un equipamiento deportivo muy 
importante para nuestro municipio». Por 
su parte, el primer teniente de alcaldía, 
Jordi Maresma, señaló que es la apuesta 
del gobierno municipal «para abrir espa-

cios a deporte minoritarios pero muy rele-
vantes, deportes que además se han car-
acterizado por su voluntad de inclusividad 
y también de defensa de la identidad sex-
ual». Por último el concejal de Deportes, 
Nico Cerpa, subrayó «la satisfacción total» 
de la experiencia e indicó que con el campo 
deportivo de Pitort se cubre «la deficiencia 
de instalaciones que teníamos tiempo 
atrás». n

Valoración positiva 
del primer año del 
campo de Pitort

EL EQUIPAMIENTO DEPORTIVO, QUE YA UTILIZAN DIFERENTES ENTIDADES DE LA CIU-
DAD, ES FRUTO DE LA COLABORACIÓN ENTRE EL AYUNTAMIENTO Y EL COLEGIO THE 
BRITISH SCHOOL OF BARCELONA

RAMON JOSA

FOTOS: ORIOL PAGÈS

Valoración positiva 
del primer año del 
campo de Pitort

La inauguración del campo deportivo, a cargo de la 
alcaldesa, Maria Miranda, se celebró el 20 de fe-
brero

Protecciones del 
CRUC, Castelldefels 

Rugby Union Club, 
en uno de los arcos 

del campo

Representantes del consistorio, de la escuela y de los clubes locales que utilizan el campo durante la vi-
sita a la instalación que tuvo lugar el 20 de febrero pasado

El Club Tennis Taula Castelldefels es una de las entidades deportivas que utilizan las instalaciones del 
nuevo campo deportivo municipal de Pitort, que se encuentra en la avenida del Vanal con c. Aragón
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Policía Local de Castelldefels y Mossos 
d’Esquadra han levantado más de qui-
nientas actas por no respetar el confi-

namiento perimetral (ahora, que es comarcal, 
o anteriormente, cuando era local) o el toque 
de queda nocturno en los dos primeros meses 
del año 2021. Castelldefels, como el resto de 
Cataluña, sigue bajo las medidas de restricción 
de movilidad asociadas a la lucha contra la 
pandemia de la covid-19, que a primeros de 
marzo incluían el confinamiento perimetral co-
marcal y el toque de queda nocturno (prohi-
bido circular sin causa justificada entre las 22 
y las 6 h, todos los días de la semana). Los 
cuerpos policiales están denunciando a aque-
llas personas que, sin tener un motivo justifi-
cado (cuestiones de salud, trabajo o el cuidado 
de personas dependientes, entre otros), se sal-
tan estas restricciones de movimientos. Sólo la 
última semana de febrero ambos cuerpos le-
vantaron 64 actas por estos incumplimientos. 
En ese período, del 22 al 28 de febrero, tam-
bién se impusieron seis denuncias a personas 
que no llevaban la mascarilla en lugares de uso 
obligatorio, y nueve por participar u organizar 
reuniones de más de seis personas. n

/ LA TASA DE REPRODUCCIÓN DE LA EPIDEMIA EN CASTELLDEFELS ERA EL 2 DE MARZO SUPERIOR A LA MEDIA CATALANA /

A  primeros de marzo, en nuestra ciu-
dad se estaba vacunando a las per-
sonas mayores de 80 años (cosa 

que ya se hizo con los pacientes de las resi-
dencias para geriátricas), así como a las 
personas con dependencia (grados 1, 2 y 
3). Las personas que forman parte de estos 
colectivos reciben una llamada telefónica 
para darles día y hora para su vacunación. 
También se estaba vacunando a la pobla-
ción adulta y joven que pertenece a los de-
nominados grupos de riesgo. En este último 

caso, estamos hablando de trabajadores de 
los sectores esenciales, de personal sanita-
rio y de personal que trabaja en las residen-
cias. También estas personas reciben un 
mensaje SMS en su teléfono móvil de con-
tacto. 
El lugar de vacunación depende del àrea bá-
sica de salud al que pertenece cada per-
sona. El CASAP Can Bou vacuna en el propio 
centro de atención primaria. En el caso del 
CAP El Castell, al inicio del mes la campaña 
se desarrollaba en la Casa de la Cultura, con 
la precisión de trasladar el operativo de va-
cunación a un espacio con mayor capaci-
dad, el Centro Cívico Frederic Mompou, a 
partir del 8 de marzo. 
Los centros de salud públicos de Castellde-
fels atienden las dudas sobre la vacunación 

Continúa la 
campaña de 
vacunación
CONTINÚA LA CAMPAÑA DE VACUNACIÓN 
CONTRA LA COVID-19 EN CASTELLDE-
FELS. A FINALES DE FEBRERO LA HA-
BÍAN RECIBIDO MÁS DE CUATRO MIL 
PERSONAS

que expresen sus pacientes, en los teléfo-
nos 93 636 66 60 (CAP El Castell) y 93 665 
56 59 (CASAP Can Bou). 
El Departamento de Salud de la Generalitat 
confirmó el 1 de marzo que desde el 27 de 

Más de quinientas 
denuncias desde 
principio de año

RAMON JOSA

A l cierre de esta edición, el 2 de marzo, la 
tasa de reproducción de la epidemia pon-
derada semanalmente volvía a ser supe-

rior a 1 (rho7: 1,21), una cifra superior a la media 
registrada en Cataluña (0,96). En Castelldefels, por 
tanto, cien personas infectadas transmitían el 
virus a 121. La velocidad de contagio era, pues, su-
perior a la registrada un mes atrás, a primeros de 
febrero, cuando estaba en Castelldefels en 1,13. En 
nuestra ciudad, el índice de riesgo volvía a ser muy 
alto, de 477,3. La incidencia acumulada de perso-
nas diagnosticadas por cada cien mil habitantes en 
los 14 días anteriores al 2 de marzo era de 394, 
mientras que la media catalana se quedaba en 
255. Estos datos se actualizan diariamente y se 
pueden consultar en dadescovid.cat. 
En conjunto, la epidemia de covid-19 decrecía en 
Cataluña, aunque repuntaba el número de perso-
nas hospitalizadas. Según los datos epidemiológi-
cos actualizados el 1 de marzo por el 
Departamento de Salud, la presión hospitalaria se 
mantenía, con 1.778 pacientes hospitalizados, de 
los que 533 estaban graves en las ucis. Aquel día, 
se registraron en Cataluña 37 defunciones a causa 
del virus. Desde el inicio de la pandemia hasta el fin 
del pasado mes de febrero Catalunya había regis-
trado 557.443 casos confirmados acumulados de 
coronavirus. En Castelldefels, desde marzo de 
2020, hace ahora un año, han pasado la enferme-
dad de covid-19 más de cuatro mil personas. La 
cifra total de fallecidos en Cataluña se situaba en 
20.694 personas. 
 
Tímida desescalada en marzo 
El Procicat (comité técnico del Plan de Protección 
Civil de Catalunya) decidió el 1 de marzo mantener 

medidas como el confinamiento perimetral comar-
cal durante toda la semana y el toque de queda 
nocturno a partir de las 22 h. Los centros comer-
ciales y las tiendas de más de 400 metros cuadra-
dos eran autorizadas a abrir de lunes a viernes con 

un 30% de aforo, aunque los bares y restaurantes 
de los centros comerciales permanecían cerrados. 
Aun así, para la semana del 8 de marzo se apun-
taba una tímida apertura de bares y restaurantes, 
aunque todavía fuera del horario de cenas. n

diciembre se habían vacunado en Cataluña 
460.666 personas, que representan el 5,97 
% de la población. Además, 190.509 perso-
nes habían recibido ya la segunda dosis de 
la vacuna. n

Vacunación de personal sanitario, en Can Bou. El proceso se ha desarrollado también en residencias

Evitar una cuarta  
ola de contagios Ha habido casos de 

covid en el 11,7% 
de los hogares de 
Castelldefels  
[v. pág. 13]



març 2021 · 11ACTUALITAT

/ L’ELABORACIÓ DEL PLA DE SALUT LOCAL COMPTA AMB EL SUPORT DE TOTS ELS GRUPS POLÍTICS DEL CONSISTORI / 

L’AJUNTAMENT DE CASTELLDEFELS, AMB EL SUPORT DE LA DIPUTACIÓ DE BARCELONA, HA INICIAT L’ELABO-
RACIÓ DEL PLA LOCAL DE SALUT QUE PERMETRÀ ORDENAR I PRIORITZAR LES ACTUACIONS QUE ES DURAN A 
TERME ELS PROPERS ANYS PER INCIDIR EN LA MILLORA DEL BENESTAR I LA SALUT DE LA POBLACIÓ

L’ Ajuntament es planteja desenvolupar el Pla Local 
de Salut 2021-24 com a un document estratègic 
de ciutat, amb instruments útils i pràctics per 

orientar les polítiques públiques que permetin millorar la 
salut i el benestar de les persones de Castelldefels. La realit-
zació d’aquest pla ha de permetre formalitzar en un docu-
ment, consensuat i aprovat pel Ple municipal, tant els seus 
objectius de salut com les accions que es desenvoluparan 
en la direcció de millorar el benestar de les persones.  
La presentació del projecte d’elaboració del Pla Local de 
Salut per a Castelldefels per al període 2021-24 es va cele-
brar, telemàticament, el 17 de febrer passat, en una sessió 
virtual en què la Diputació de Barcelona va presentar també 
els principals indicadors de salut que descriuen la situació  
de la població a la ciutat els darrers anys. 
 
Estratègies per millorar la salut 
El Pla, com a document estratègic, entén la salut des d’un 
vessant molt ampli, raó per la qual vol posar en marxa un 
treball transversal que incideixi en tots els determinants de 
la salut, entre ells les desigualtats socials. Serà un instru-
ment de planificació en salut que identificarà els problemes 
i les necessitats i, alhora, permetrà definir les línies d’inter-
venció susceptibles de ser portades a terme al municipi.  

L’Ajuntament elabora 
un Pla per prioritzar accions 
que millorin la salut 
de la població

L’ informe de la Diputa-
ció assenyala que 
Castelldefels no fuig 

de la mitjana comarcal en la 
majoria d’indicadors, on s’in-
clouen dades de caràcter de-
mogràfic i socioeconòmic que 
influeixen en la salut de la po-
blació. Sí que es desprenen de 
l’informe algunes diferències, 
com ara l’esforç econòmic 
mitjà en les despeses d’habi-
tatge: l’any 17, aquí es destina-
ven el 48,5% dels ingressos a 
l’habitatge, xifra superior a la 
mitjana de la província, on no 
arribava al 40%, tot i que el ni-
vell de renda mitjà a Castellde-
fels és també superior. També 
és menor el nombre de pobla-
ció major de 65 anys: a Caste-
lldefels són el 15%; a la 
comarca, el 17%. I és més baixa 
també la mitjana de fills per 
cada dona: 1,2 respecte a 1,4. 
La població a Castelldefels ha 
crescut un 162% des de 1998, 
un increment idèntic al del 
conjunt de la comarca (en al-
guns moments d’aquestes 
dues últimes dècades ha estat 
superior) i molt per sobre del 
creixement mitjà de la demar-
cació de Barcelona (121%). 
L’increment poblacional, se-
gons l’informe de la Diputació, 
es deu a la immigració més 
que no pas al creixement ve-

getatiu (diferència entre nai-
xements i defuncions), que era 
prou alt l’any 2001 (7,6%, su-
perior al 5,3% comarcal d’ales-
hores) ) i ha descendit 
vertiginosament fins al 0,8% 
l’any 2018. Avui, encara a falta 
de dades, probablement el 
creixement natural és negatiu, 
és a dir, hi ha més morts que 
naixements. I és que la natali-
tat i la capacitat de recanvi ge-
neracional, segons la 
Diputació, van a la baixa. 
Paral·lelament, la població s’ha 
sobreenvellit: a Castelldefels, 
l’any 2003, per cada 100 habi-
tants de més de 65 anys 9 en 
tenien més de 85. Ara són 13. 
El pes de les malalties cròni-
ques és creixent: de les més 
de 900 defuncions que es van 
produir els anys 2017 i 2018, 
dos terços van ser per tumors, 
malalties del sistema circula-
tori i del sistema nerviós. Del 
conjunt d’aquestes defun-
cions, el 13% eren sanitària-
ment evitables, és a dir, per 
causes innecessàriament pre-
matures, perquè es podien 
prevenir (principalment amb el 
canvi d’hàbits i estils de vida) o 
bé diagnosticar amb més 
promptitud i/o sotmetre les 
persones diagnosticades pre-
coçment a tractaments d’eficà-
cia provada. n 

En el decurs de la presentació, la regidora de Salut, Lourdes 
Armengol, va expressar que cal entendre l’acció per la salut 
«no només com a eines de lluita contra les malalties, sinó 
a favor del benestar físic, social, emocional i ambiental». 
En aquesta direcció, la regidora va descriure el Pla com a 
una eina per a «definir les polítiques municipals dels pro-
pers anys, i no només des del punt de vista dels equipa-
ments assistencials, que tanmateix tenim molt clar que en 
aquest camp Castelldefels està incompleta». 
Així, l’Ajuntament es dotarà d’un document que marcarà l’es-
tratègia de salut en totes les polítiques municipals, perquè 
entén que la salut depèn, en gran mesura, de factors econò-
mics, culturals, mediambientals, socials i polítics vinculats a 

E l Pla de Salut de Castelldefels s’estructura en dos grans 
apartats: el perfil de salut i el pla d’acció. El Perfil de Salut 
és un informe que identifica problemes i necessitats en 

l’àmbit de la salut, així com també recursos i actius existents al 
municipi.  
La base del perfil és el treball realitzat per la Diputació de Barce-
lona en la seva “Anàlisi dels indicadors de Salut de Castelldefels”, 
que es va presentat en la sessió del 17 de febrer i que a l’hora de 
fer el Pla local serà ampliat amb altres indicadors que també son 
determinants per a la salut.  
L’informe assenyala que l’esperança de vida a Castelldefels ha 
crescut en 2,8 anys de mitjana els darrers 10 anys, fins als 84,6 
anys entre les dones i els 80,4 anys entre els homes. Tot i 
aquest increment en l’esperança de vida, el tècnic de la Secció 
d’Informació i Anàlisi en Salut Pública de la Diputació, Toni Sal-
vadó, apuntava que «la mortalitat provocada per la covid-19 pot 
fer que a Catalunya es perdin entre un i dos anys d’esperança 
de vida, és a dir, tot el que s’ha avançat en la darrera dècada». 
En aquesta direcció, el Pla local de Salut, com a document viu, 
s’anirà adaptant a la situació que s’està vivint a causa de la pan-
dèmia global. La primavera de 2020, la primera causa de mortali-
tat va ser conseqüència de covid confirmada; i la segona causa, 
per sospita de covid. n 

La nostra salut

Com estem?

polítiques no sanitàries, en què la participació ciutadana és 
un element cabdal del treball en comunitat. En la presentació 
en línia van intervenir, a més de la regidora, el diputat de 
Salut Pública de la Diputació de Barcelona, Enric Llorca; i la 
infermera i doctora Marta Vilanova, directora científica de 
l’empresa de serveis que assessora en la confecció del Pla 
de Salut Local de Castelldefels, AmbSalut, i regidors i regido-
res de diferents grups polítics municipals. n 

RAMON JOSA

L’Ajuntament elabora 
un Pla per prioritzar accions 
que millorin la salut 
de la població

La presentació del Pla Local de Salut es va celebrar el 17de febrer
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/ LOS PRINCIPALES PROBLEMAS DE CASTELLDEFELS, SEGÚN LOS ENCUESTADOS, SON LA SUCIEDAD Y LAS INUNDACIONES /

L a valoración media de la gestión que 
desarrolla el Gobierno municipal se 
refleja en un 5,9 de nota entre 0 y 

10, la misma nota que obtuvo hace dos 
años. El porcentaje de aprobados que suma 
la gestión municipal es del 76,8%, algo infe-
rior al 77,6% detectado en la encuesta elabo-
rada a finales de 2018. 
Tanto aquella encuesta de satisfacción mu-
nicipal como la realizada ahora las desarro-
lló el Gabinete de Estudios Sociales y 
Opinión Pública Gesop por encargo del Ayun-
tamiento, con el objetivo de conocer la opi-
nión de las personas residentes en la 
localidad sobre las circunstancias que ro-
dean la vida social de Castelldefels. La en-
cuesta pretende detectar los principales 
problemas y las principales demandas y 
preocupaciones que tienen los ciudadanos y 
ciudadanas del municipio, cuestiones que 
permitan establecer la línea de actuación 
más adecuada a las expectativas ciudada-
nas. En esta ocasión, diciembre de 2020, 
como se refleja en estas páginas, la en-
cuesta ha prestado una atención especial a 
cómo está viviendo la población una situa-
ción coyuntural de tanto calado como la 
pandemia global de covid-19. 
Se realizaron 600 entrevistas telefónicas a 
personas seleccionadas siguiendo un mues-
treo elaborado a partir de cuotas cruzadas 
de sexo, edad y distrito de residencia, si-
guiendo la distribución real de la población 
objeto de estudio. El margen de error es de 

La encuesta de valoración de la gestión 
del Ayuntamento realizada a finales de 2020 
pone de relieve que el 76,8 % de la población 
de Castelldefels aprueba la gestión 
del Gobierno municipal

+/-4% para un nivel de confianza del 95,5%. 
La encuesta, desarrollada entre el 20 de no-
viembre y el 5 de diciembre de 2020, pone 
de manifiesto cierta división de opiniones 
sobre la evolución de la ciudad en los últimos 
tiempos: cuatro de cada diez personas entre-
vistadas consideran que Castelldefels ha me-
jorado en el último año, mientras que una 
proporción similar piensa que ha empeorado, 
unos registros similares a los recogidos hace 
dos años. Ahora bien, en todos los electora-
dos hay más opiniones positivas que negati-
vas, excepto entre los votantes del PP. 
De cara al futuro inmediato, la gran mayoría, 
seis de cada diez, se muestra optimista, si 
bien esta cifra se sitúa casi diez puntos por 
debajo de la registrada en mayo de 2017. 
 
Valoración media: 5,9 
La nota media que se concede a la gestión 
municipal es un 5,9, la misma que se regis-
tró hace dos años. Según la orientación polí-
tica expresada, los votantes de los tres 
partidos que forman el Gobierno (PSC, ERC i 
Junts) dan una nota de 6,3 o superior, mien-
tras que los de Movem la valoran con un 5,8 
y los de Cs y PP la suspenden. 
Aun así, cuando se pide una nota por ámbi-
tos de gestión concretos, la mayoría de 
ellos superan la nota que recibe la gestión 
municipal a nivel global. El servicio de au-
tobús es el que obtiene mayor nota, se-
guido de las actividades culturales y 
festivas, mientras que el aparcamiento es 

  VALORACIÓN DE LA GESTIÓN MUNICIPAL
En una escala de 0 a 10, cómo valoraría la gestión del actual Ayuntamiento
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  VALORACIÓN DE LA GESTIÓN MUNICIPAL POR ÁMBITOS

Autobús

7,0

May. 
‘17

Dic. 
‘18

7,3

Dic. 
‘20

Actividades cultu-
rales y festivas

7,2

May. 
‘17

Dic. 
‘18

Dic. 
‘20

7,2 6,86,9

Recogida 
de basuras

6,5

May. 
‘17

Dic. 
‘18

Dic. 
‘20

6,66,4

Seguridad 
ciudadana

6,9

May. 
‘17

Dic. 
‘18

Dic. 
‘20

6,56,3

Limpieza de calles

5,7

May. 
‘17

Dic. 
‘18

5,9

Dic. 
‘20

Circulación

5,9

May. 
‘17

Dic. 
‘18

Dic. 
‘20

6,0 5,85,1

Mantenimiento 
de la via pública

5,8

May. 
‘17

Dic. 
‘18

Dic. 
‘20

5,85,7

Aparcamiento

May. 
‘17

Dic. 
‘18
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/ LA PANDEMIA HA PROVOCADO A LA MITAD DE LA POBLACIÓN UNA DISMINUCIÓN EN SUS INGRESOS, Y CONLLEVARÁ CAMBIOS EN SU VIDA COTIDIANA /

Desarrollada en noviembre y diciembre 
de 2020, tras ocho meses atravesando 
la pandemia global de coronavirus, la 

encuesta se ha interesado por las consecuen-
cias que la pandemia ha tenido en la población 
de Castelldefels. La mitad de las personas en-
cuestadas dice que sus ingresos se han redu-
cido, un 30% que se ha quedado sin ahorros, un 
18% manifiesta que tiene dificultades para pagar 
el alquiler o la hipoteca, un 15% ha perdido su 
trabajo y un 12 % ha visto cómo la enfermedad 
de la covid-19 entraba en su casa. Además, una 
de cada cinco personas de entre las que mantie-
nen su empleo manifiesta que la empresa donde 
trabaja está en riesgo de tener que cerrar. 
En conjunto, el 37% de las personas encuesta-
das expresa que está sufriendo o ha sufrido dos 
o más de las afectaciones mencionadas a causa 
de la crisis social ocasionada por la crisis sanita-
ria, cifra que que supera el 60% entre las perso-
nas nacidas en el extranjero y que se acerca al 
50% entre las personas de entre 30 y 44 años 
de edad. Esta proporción es mayor entre las mu-
jeres que entre los hombres, y va creciendo a 

medida que se reduce el nivel de estudios de la 
población En cambio, entre las personas mayo-
res no llega al 25 por ciento. 
De cara al futuro, la mayor parte de la ciudada-
nía prevé que tendrá que hacer cambios de há-
bitos en distintos aspectos de su vida a causa 
de la pandemia. El 70% se teme que tendrá que 
cambiar mucho o bastante sus hábitos de ocio, 
y un porcentaje similar cree que cambiarán sus 
relaciones sociales. Mientras, seis de cada diez 
personas intuyen que en adelante habrá dife-
rencias con respecto a la movilidad. Casi tres de 
cada cuatro personas manifiestan que cambia-
rán mucho o bastante sus hábitos en el trabajo. 
Hay más mujeres que hombres entre quienes 
dicen que van a cambiar sus hábitos mucho o 
bastante en numerosos aspectos de su vida co-
tidiana sugeridos por los encuestadores. Lo de 
tener que cambiar también es algo que dicen 
más las personas nacidas en el extranjero y, en 
general, aquellas que han sufrido más afecta-
ciones a causa de la covid. En cambio, la gente 
mayor argumenta en menor medida que su vida 
cambiará tras la pandemia. n

La pandemia afecta a muchos 
aspectos de la vida cotidiana

Pese a las dificultades derivadas de la  
pandemia global, seis de cada diez personas  
de Castelldefels se muestran optimistas con  
respecto al futuro

el único que suspende. Todos los ámbitos 
sugeridos obtienen notas similares a las 
de hace dos años o ligeramente superio-
res: mejoran su nota la recogida de basu-
ras (sube a 6,6), la circulación (5,8), la 
seguridad ciudadana (6,5); también me-
jora su puntuación el aparcamiento, aun-
que continúa suspendiendo, con un 4,3 
(venía de un 4). 
De todos los proyectos impulsados por el 
Ayuntamiento sugeridos a las personas en-
cuestadas, el más conocido por la ciudada-
nía son las obras de transformación de la 
avenida Constitución (conocimiento: 83,7%; 
valoración: 6,2), mientras que el resto ob-
tiene una notoriedad inferior al 50%; eso sí, 
todos ellos reciben notas superiores al 6 de 
media, siendo el mejor valorado la exigencia 
de renovación de la red de saneamiento que 
afecta a l’Olla del Rei, exigencia que la pobla-
ción hace suya concediéndole la mayor de 
las valoraciones, un 7,5 (más información 
en pàgs. 4 a 6). En cuanto a los proyectos 
de futuro, todos obtienen notas medias su-
periores al 6, siendo la ampliación del bus 
urbano, la futura línea CF2, la mejor valo-
rada (7,8), seguida por la construcción de 
vivienda de alquiler asequible en la calle Pie-
tat (7,4). 

De cara al futuro, la ciudadanía pide sobre 
todo mejorar la limpieza y otros aspectos del 
espacio público. A continuación se reclaman 
más ayudas sociales, mejorar la movilidad y 
luchar contra la inseguridad y el incivismo. 
 
Principales problemas 
Una de cada cuatro personas encuestadas 
cita la suciedad como uno de los principales 
problemas de la ciudad, lo que coloca a este 
tema como el más mencionado con diferen-
cia (23,8%). Tras él, se mencionan las inun-
daciones y el alcantarillado (12,7%), la 
inseguridad (11,5%), el aparcamiento 
(10,5%) y el paro y la precariedad laboral 
(10,5%). Respecto a 2018, crecen las citas a 
la suciedad, las inundaciones y el desem-
pleo, mientras que las referencias a la inse-
guridad y el aparcamiento se reducen 
ligeramente. Por primera vez aparecen pro-
blemas como los vertidos accidentales de 
aguas residuales a la playa, provocados por 
la insuficiencia de infraestructuras clave rei-
vindicadas con firmeza por el Ayuntamiento 
a las instituciones competentes, que como 
se ha mencionado es una de las gestiones 
mejor valoradas. También, lógicamente, apa-
rece como un nuevo problema social y sani-
tario la pandemia de coronavirus. n

  CAMBIOS EN LOS HÁBITOS COTIDIANOS
A consecuencia de la pandemia, cambiará mucho, bastante, poco o nada sus hábitos...

En el 
trabajo*

De ocio En las 
relaciones 
sociales

De 
movilidad

De  
higiene

De uso 
del espacio 

público

De 
compra

Ns/Nc
Nada

Poco

Bastante

Mucho

14,4

11,3

32,5

40,1

1,6

14,7

15,7

31,6

37,5

25,7

33,4

23,7

17,1

20,9

23,0

29,5

26,2

14,6

30,0

27,7

27,6

14,7

23,3

32,3

29,7

16,5

14,0

35,4
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  AFECTACIONES
A raíz de la crisi de la covid-19...

Se han 
 reducido sus 

ingresos

Se ha 
quedado sin 

ahorros

La empresa donde 
trabaja tiene 

riesgo de cerrar*

Tiene dificultades 
para pagar el 

alquiler o hipoteca

Ha perdido 
su empleo

Él/ella o alguien 
de su hogar ha 
tenido la covid

47,0

52,8

30,1

69,7

20,5

77,2

17,6

82,2

14,5

84,9

11,7

87,9

Ns/Nc

No

Sií

  EL PRINCIPAL PROBLEMA DEL MUNICIPIO

ESPACIO PÚBLICO
Suciedad

Inundaciones

MOVILIDAD
Aparcamiento

Tráfico

ECONOMIA
Paro y precariedad

Precio vivienda

SERVICIOS Y 
EQUIPAMIENTOS

CONVIVENCIA
Incivismo

Ruidos

INSEGURIDAD

PANDEMIA

63,2 %

23,8 %

12,7 %

25,9 %

10,5 %

7,9 %

23,3 %

10,5 %

9 %

20,3 %

12,7 %
4,9 %

3,1 %

11,5 %

8,6 %

* Las preguntas sobre el trabajo sólo la han contestado personas que trabajan de forma remunerada en la actualidad
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/ LA PARTICIPACIÓ A CASTELLDEFELS ES DESPLOMA FINS AL 52,05%, QUAN LES AUTONÒMIQUES DE 2017 VA VOTAR EL 81,4% /

A Castelldefels, el Partit dels Socialis-
tes de Catalunya (PSC) va ser la 
força més votada en les eleccions 

autonòmiques del 14 de febrer passat. La 
llista que liderava Salvador Illa va obtenir a la 
nostra ciutat 6.393 vots, que signifiquen el 
28,89% dels comicis emesos. La candidatura 
socialista al Parlament passava així del tercer 
lloc local obtingut el desembre de 2017 al pri-
mer. Fa poc més de tres anys 
els socialistes van obtenir al 
municipi 5.774 vots (16,65%). 
Esquerra Republicana (ERC) 
conservava la segona plaça entre les preferèn-
cies dels votants de Castelldefels. La llista en-
capçalada per Pere Aragonès va obtenir 3.861 
vots, que representen el 17,45% dels emesos a 
Castelldefels. El 2017, la llista republicana va ob-
tenir 5.817 vots, que representaven el 16,78%. 
Vox, que es presentava per primera vegada 
a unes eleccions al Parlament, va obtenir 
2.472 vots (11,17%). 
Aquest 14-F, la quarta força més votada a 
Castelldefels va ser Junts, que va sumar 
2.275 sufragis (el 10,28%). El 2017, la candi-
datura encapçalada ara per Laura Borràs es 

presentava conjuntament amb el PDeCAT. 
Amb un descens de més de deu mil vots a 
Castelldefels, Ciutadans (Cs) passava el 14-
F del primer al cinquè lloc d’aquest ràn-
quing local. La candidatura de Carlos 
Carrizosa va reunir 2.099 vots, un 9,48%. 
Als passats comicis al Parlament, el desem-
bre de 2017, aquest partit va ser la força 
més votada al municipi amb 12.258 vots, 

un 35,36 per cent. 
La llista de Catalunya en 
Comú-Podem (CeCP), encapça-
lada per Jéssica Albiach, va ser 

el 14 de febrer passat la sisena més vo-
tada a Castelldefels amb 1.665 vots, que 
representen el 7,52%. La formació va obte-
nir en les passades eleccions al Parlament 
3.003 vots (8.66%), i va ser la cinquena 
llista més votada a la ciutat. 
A només quatre paperetes dels comuns, el 
Partit Popular (PP) també va perdre su-
ports. La formació liderada ara per Alejandro 
Fernández va reunir 1.661 vots (7,51%) a 
Castelldefels. L’any 2017 va obtenir 2.077 
vots, 5,99 per cent. 
Com a vuitena força a Castelldefels, la 

El PSC, força més votada 
a Castelldefels en una 
jornada de baixa 
participació

Candidatura d’Unitat Popular (CUP) lide-
rada per Dolors Sabater, va rebre 707 su-
fragis, un 3,19%. El 2017, aquesta formació 
rebia 814 vots (2,35%). Finalment, sense 

obtenir representació al Parlament, el PDe-
CAT, llista que encapçalava Àngels Chacón, 
va rebre a Castelldefels 471 vots (2,13 per 
cent). n 

  VOT I PERCENTATGE

  EVOLUCIÓ DE LA PARTICIPACIÓ 2015-2021
FOTOS A: 

flickr.com/ajcastelldefels
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Simplificar el camino para 
salvar las vías de tren, que 
constituyen una barrera fí-

sica que dificulta la movilidad de los 
peatones entre los barrios de Centro 
y Castillo y la zona Camí Ral. Este es 
el objetivo de la proyectada actua-
ción urbanística en el espacio pú-
blico, con la que el Ayuntamiento de 
Castelldefels apuesta por la cons-
trucción de una rampa peatonal que 
comunicará la ronda de Can Rabadà 
con el puente de la avenida del 
Canal Olímpico, con el objetivo de 
mejorar la accesibilidad y la seguri-
dad del cruce de las vías, y facilitar 
el acceso al llamado aparcamiento 
central, el que hay detrás de las 
vías, entre la calle Joanot Martorell 

/ MEJORARÁ LA ACCESIBILIDAD Y LA SEGURIDAD A LA HORA DE CRUZAR LAS VÍAS DEL TREN ENTRE EL CENTRO Y LA ZONA DE CAMÍ RAL /

ESTA NUEVA RAMPA DARÁ 
ACCESO DIRECTO DESDE 
EL PUENTE DE LA AVENIDA 
DEL CANAL OLÍMPICO A LA 
PISTA DE SKATE Y LA ZONA 
DE ESTACIONAMIENTO DE 
VEHÍCULOS, EL DENOMINADO 
APARCAMIENTO CENTRAL 

Una rampa peatonal  
unirá la ronda Can Rabadà  
y el puente de la avenida 
del Canal 

y la ronda de Can Rabadà. En esta 
zona, la de Camí Ral, hay distintos 
polos de atracción de peatones, 
como la pista de skate y un amplio 
espacio de estacionamiento de ve-
hículos, así como distintos centros 
de compra, concesionarios de ve-
híulos y pequeñas industrias. Se 
trata de una zona concurrida a pie, 
cuyo acceso más cercano para sal-
var las vías de tren y comunicar con 
la parte baja del barrio de Castillo-
Pueblo Viejo y del centro se encuen-
tra en el puente de la avenida del 
Canal Olímpico, que conecta las pla-
zas Colom y Barona.  
 
Rampa para peatones 
Estudiado este entorno urbano, el 
Ayuntamiento está proyectando la 
construcción de esta rampa de ac-
ceso para el uso de peatones, que 
cuenten con un paso amable que 
evite la extrema peligrosidad que 
conlleva realizar un cruce inade-
cuado de las vías con el fin de 
ahorrar tiempo.  
La nueva pasarela cumplirá una 
doble función: facilitar un acceso 

más directo para caminar hasta el 
Aparcamiento Central y potenciar 
el uso de este gran espacio como 
aparcamiento disuasorio; y reducir 
el recorrido para ir al Skate Park o 
a la zona de los institutos, lo que 
desincentivará que las personas 
jóvenes crucen las vías a nivel, de 
manera inadecuada. n

/  LA PRIMERA FASE SUPONDRÁ LA CONSTRUCCIÓN DE LA RED DE SANEAMIENTO DE LAS AGUAS RESIDUALES / 

EL PLENO DA UN NUEVO IMPULSO AL PROYECTO  
DE URBANIZACIÓN DEL BARRIO DE BELLAMAR

E l Pleno ordinario del mes 
de febrero, celebrado el 
pasado día 25, incluyó un 

punto que hacía referencia a las 
obras de urbanización del barrio 
de Bellamar. Se trata del “Texto re-
fundido del proyecto de obras ordi-
narias del sector Bellamar y de 
relación de bienes y derechos 
afectados en el referente ámbito”. 
Este punto se aprobó finalmente 
en la sesión plenaria, celebrada de 
forma telemática, de manera que 
el proyecto de urbanización da un 
paso más hacia su ejecución. 
En el texto aprobado se habla de 
sugerencias y alegaciones presen-
tadas por particulares y empresas 
al proyecto original (estimando 

parcialmente algunas y desesti-
mando otras), así como de consi-
deraciones incluidas por la Unidad 
de espacio público del Ayunta-
miento, como los criterios de eje-
cución de la obra, señalización y 
protección de los tramos de la C-
245 que se encuentren dentro del 
ámbito del proyecto. El documento 
aprobado también hace referencia 
a la actualización de los precios 
para hacer viable la adjudicación 
de las obras contempladas en el 
proyecto (motivada por el tiempo 
que ha transcurrido desde la re-
dacción del proyecto original). 
Esta adecuación del proyecto ori-
ginal (redactado el año 2015) tam-
bién afecta a cuestiones como la 

concreción de algunos aspectos 
que estaban insuficientemente de-
tallados o que suponían contradic-
ciones entre diferentes 
documentos del proyecto. 
Cabe recordar que el proyecto de 
urbanización del sector de Bella-
mar, una vez actualizados los pre-
cios, tendrá un presupuesto 
superior a los 19 millones de euros 
(19.113.904,23 euros), inclu-
yendo el IVA. 
El proyecto se ejecutará en dos 
fases. La primera fase supondrá la 
construcción de la red de sanea-
miento de las aguas residuales, 
con las correspondientes conexio-
nes a la totalidad de parcelas edifi-
cadas, o potencialmente 

edificables, y de una red de dre-
naje con los correspondientes su-
mideros. Dado que con la 
construcción del alcantarillado se 
afecta una parte importante del 
pavimento y, por otra parte, este 
precisa de un recubrimiento, el 
proyecto contempla igualmente, la 
renovación de la totalidad del pavi-

mento entre bordillos. 
En la segunda fase de las obras se 
abordará la renovación y amplia-
ción de las aceras del barrio. Esto 
conllevará la renovación de parte 
del mobiliario urbano y del arbo-
lado y el desplazamiento de los 
sumideros a la nueva alineación 
de las aceras. n

Arriba, plano de la zona. A la derecha,  
recreación digital de la futura rampa

APARCAMIE
NTO C

ENTRAL
Skate  
Park

PROYECTO: 
RAMPA PEATONAL
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/ AHORA SE INCORPORAN NUEVOS VEHÍCULOS HÍBRIDOS A LAS LÍNEAS E95, E97 Y L95 /

A petición del Ayunta-
miento, el Área Metropoli-
tana de Barcelona (AMB) 

se comprometió el pasado 9 de fe-
brero a elaborar un estudio com-
pleto de alternativas para mejorar 
el servicio. De entrada, se ha mejo-
rado el servicio con la incorporación 
de 10 nuevos vehículos híbridos es-
tándar para las líneas E95, E97 y 
L95, y este mes de marzo se anun-

Compromiso 
metropolitano para 
mejorar el servicio 
de autobús 
en Castelldefels

  EL BUS EN CASTELLDEFELS, HOY

SE ESTÁ DESARROLLANDO EL ANÁLISIS DE LA SITUACIÓN DEL 
TRANSPORTE PÚBLICO COLECTIVO POR CARRETERA EN TODOS 
LOS MUNICIPIOS DEL BAIX LLOBREGAT. EN CASTELLDEFELS SE 
EMPIEZAN A IMPLEMENTAR ESTAS MEJORAS. EL AYUNTA-
MIENTO CONTINÚA TRABAJANDO JUNTO AL AMB PARA MEJO-
RAR LA EFICACIA DEL SERVICIO DE AUTOBÚS EN LA CIUDAD

D ebido a las obras de re-
novación que comien-
zan en el centro de 

Barcelona, a partir del 8 de fe-
brero del año pasado el final y 
origen de la línea L94 en la capi-
tal catalana pasa de la ronda Uni-
versitat a la Estación de Sants. En 
nuestro municipio, esta línea, que 
va de Port Ginesta a Barcelona, 
recorre casi todo el paseo marí-
timo. Asimismo, el final de las lí-
neas de autobús L95 y E95 
también se traslada, éstas de 
forma provisional, a la plaza Uni-
versitat de Barcelona. Estas dos 
líneas, la E95 en modo expreso, 
unen el centro de Castelldefels 
con Barcelona por la autovía. n 

Cambios en el 
origen y fin de 
algunas líneas 
en Barcelona

Única línea de bus nocturno 
que da servicio a Castellde-
fels. Un bus cada veinte mi-
nutos, entre las 23:30 y las 
5:10 en sentido Castelldefels, 
y entre las 23 y las 4:40 h. 
hacia el centro de Barcelona. 
A diferencia de todas las an-
teriores efectúa numerosas 
paradas en el Prat de Llobre-
gat, entre ellas, en la termi-
nal T2 del aeropuerto. 

E l Consorcio Metropolitano de la Vivienda ha aprobado 
el Programa de Adecuación de Viviendas 2021 con el 
que subvencionará parcialmente las obras de vivien-

das individuales y unifamiliares que necesiten mejoras de 
eficiencia energética, conservación, mejora de la seguridad 

Nueva convocatoria de ayudas 
para la adecuación de la vivienda
LA CONVOCATORIA ESTÁ ABIERTA DESDE EL 1 DE 
FEBRERO HASTA EL 31 DE DICIEMBRE DE 2021. ESTA 
AYUDA SE PUEDE TRAMITAR DESDE LA OFICINA LOCAL 
DE VIVIENDA Y TIENE COMO PRINCIPAL OBJETIVO 
INCIDIR EN LA CALIDAD DE VIDA DE LOS CIUDADANOS 
Y MEJORAR LAS CONDICIONES DE HABITABILIDAD

de utilización y de la accesibilidad a los municipios del Área 
Metropolitana de Barcelona, en el que se incluye el munici-
pio de Castelldefels. 
En Castelldefels, esta ayuda se puede tramitar desde la Ofi-
cina Local de Vivienda y tiene como principal objetivo incidir 
en la calidad de vida de los ciudadanos y mejorar las condi-
ciones de habitabilidad. 
Algunas de las actuaciones susceptibles de obtener subven-
ciones son por ejemplo, cambio de bañera por plato de 
ducha, cambio de ventanas e instalación de ascensor, entre 
otros. Para poder tramitar la solicitud, la vivienda debe cum-
plir requisitos como que la construcción del edificio sea an-

terior a 2010, domicilio habitual y permanente de propieta-
rios o arrendatarios, y que las personas demandantes ten-
gan ingresos inferiores a 4 veces el Indicador de Renta de 
Suficiencia de Catalunya (IRSC). Para la adaptación de movi-
lidad en la vivienda, ingresos inferiores a 5 veces (IRSC) 
 
Subvenciones por viviendas vacías  
Por otra parte, también se contemplan subvenciones mayo-
res para viviendas vacías que, una vez finalizadas las obras, 
se incorporen a la Bolsa de Mediación por Alquiler Social, 
gestionada por la Oficina Local de Vivienda. Quedan exclui-
das de esta convocatoria las viviendas de uso turístico. 
Para solicitar estas ayudas hay que presentar la documen-
tación en la Oficina Local de Vivienda de Castelldefels, pi-
diendo cita previa por teléfono (602 24 74 64). La 
convocatoria está abierta desde el 1 de febrero de 2021 
hasta el 31 de diciembre de 2021. n

Línia enteramente 
urbana, es decir, 
que recorre el inte-
rior de nuestro mu-
nicipio. Une Vista 
Alegre con Les Bo-
tigues de Sitges, 
pasando por el 
centro, Montemar y 
Poal, y a la inversa.

Conecta el Port Ginesta con la 
estación de Sants de Barce-
lona. Recorre Castelldefels 
por la franja litoral. Transcu-
rre por Gavà Mar, donde efec-
túa numerosas paradas, y la 
autovía C-31. Entra en Barce-
lona por Gran Vía y plaza Es-
paña. Todos los recorridos que 
se describen aquí regresan 
hacia Castelldefels por itine-
rarios idénticos, en sentido 
inverso.

También por la autovía C-31, unen la 
playa de Castelldefels con la plaza 
Universitat de Barcelona. En Castellde-
fels, la L95 transcurre por el centro y 
por la avenida del Canal Olímpic para 
dirigirse a Gavà Mar antes de incorpo-
rarse a la autovía. En su versión exprés 
(E95), en franjas horarias limitadas, 
parte del centro hacia Barcelona y, a 
diferencia de la L95, al dejar el cam-
pus transcurre por la autopista C-32, 
sin paradas, hasta la plaza Cerdà.

Une la playa de Castelldefels con la 
estación de Ferrocarrils en Sant Boi. 
Recorre el centro y Vista Alegre para 
discurrir a continuación por la  
C-245, con múltiples paradas en 
los términos de Gavà, Viladecans y 
Sant Boi. Junto a la línea L97, será 
la más beneficiada cuando termi-
nen las obras de remodelación de la 
antigua carretera comarcal y se 
logre discriminar, en los tramos 
donde sea factible, un carril bus.

La línea L97 parte de Bellamar, y tras parar 
en algunas franjas horarias en la zona de 
equipamientos educativos de Ca n’Aimeric, 
recorre el centro, Vista Alegre y Canyars. Cir-
cula por la C-245 hasta Viladecans, donde 
toma la autopista y la Ronda de Dalt, para 
finalizar en la parte alta de la Diagonal de 
Barcelona. En algunas franjas horarias del 
día, muy limitadas, también circula en ver-
sión exprés (E97), sin paradas entre 
Castelldefels y Barcelona, por la autopista 
C-32 sin detenerse en Gavà y Viladecans.

cia la incorporación de otros siete 
nuevos a la línea L96. 
Estas primeras mejoras y los com-
promisos adquiridos por las admi-
nistraciones son el resultado del 
estudio que iniciaron a finales del 
año pasado, el AMB, el Consell Co-
marcal del Baix Llobregat y la Ge-
neralitat. En virtud de los 
compromisos ya adquiridos, Cas-
telldefels contará, a mediados de 

2021, con un plan de mejora del 
transporte público colectivo por 
carretera, tanto dentro del término 
como en conexión con el resto 
de la comarca, l’Hospitalet 
y Barcelona. 
En esta misma línea, BaixBus, 
que opera varias líneas de auto-
buses urbanos y suburbanos en 
la comarca del Baix Llobregat, ha 
incorporado recientemente 10 

nuevos vehículos híbridos es-
tándar que se han destinado a 
las líneas que circulan por la au-
tovía, ya que cuentan con más 
plazas para viajeros:  la E95, E97 
y L95. Este mes de marzo se in-
corporarán siete vehículos más, 
también nuevos, a la línea L96.  
Estas mejoras en las líneas de 
Castelldefels responden a diver-
sas peticiones del Ayuntamiento. 

Además, precisamente, para so-
licitar la renovación de la flota de 
autobuses, el Ayuntamiento pro-
pone la creación de una nueva 
línea urbana, la CF2. n

CF1

L94

L95 
E95

L96

L97 
E97
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Il·luminació reivindicativa 
Així mateix, la façana de l’Ajunta-
ment i el Castell romandran il·lumi-
nades durant la setmana del 8 de 
març per reivindicar la igualtat de 
gènere. La font de l’avinguda de la 
Pineda també ha tingut color vio-
leta el 8 de març. 
Les jornades les organitzen l’Ajun-
tament, el Consell de les Dones i 
l’Espai Montserrat Roig, amb el su-
port de l’Institut Català de les 
Dones, de la Diputació, del Minis-
teri d’Igualtat i del Pacto de Estado 
contra la Violencia. n
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/ FINS AL 14 DE MARÇ, CENTRADES EN EL MÓN DE LES CURES, PER DIGNIFICAR-LO /

Sota el lema “Feminismes, 
covid-19 i cures”, la trenta-
setena edició de les Jorna-

des de les Dones de Castelldefels 
analitzava, al tancament 
d’aquesta edició de la revista mu-
nicipal, l’impacte de la covid-19 
des de la perspectiva de gènere. 
Un dels principals impactes so-
cials de la pandèmia s’ha produït 
en el camp de les tasques de cura. 
Les activitats que s’han programat 
fins al 14 de març, visibilitzen i 
posen en valor el treball de cures, 
realitzat de manera majoritària per 
dones, tant en l’àmbit privat com 

públic. L’estratègia està essent 
doble: el reconeixement i la redis-
tribució. Així, es vol reconèixer les 
dones que han encapçalat les 
cures en assistència domiciliària, 
a les residències de gent gran, a 
les llars i als serveis essencials 
com els comerços d’alimentació. I 
també s’està posant sobre la taula 
la necessitat urgent que les cures 
siguin al centre del debat ciutadà, 
amb una redistribució de les tas-
ques, que han recaigut majorità-
riament en les dones.  
Les activitats de les XXXVII Jorna-
des de les Dones de Castelldefels 

elcastell.org

FINS AL 14 DE MARÇ, LES JORNADES DE LES DONES SE CEN-
TREN AQUEST ANY EN LES CURES EN TEMPS DE COVID. LA 
TRENTA-SETENA EDICIÓ D’AQUESTES JORNADES DONARÀ VISI-
BILITAT EL TREBALL DE CURES, POSANT EN VALOR UNA TASCA 
QUE MAJORITÀRIAMENT DESENVOLUPEN LES DONES I QUE NO 
SEMPRE REP RECONEIXEMENT SOCIAL

Amb les persones que  
cuiden, amb les dones

es desenvolupen fins al 14 de 
març, en mode no presencial, a 
causa de les restriccions que im-
posen les normes de seguretat sa-
nitària que s’han establert per 
disminuir els contagis de covid-19. 
La no presencialitat dels actes 
programats està tenint, però, una 
expressió als carrers, perquè l’or-
ganització ha distribuït a qui ho 
vulgui domassos per penjar a fi-
nestres i balcons sota el lema 
“Castelldefels, ciutat feminista”. 
 
Cures en temps de pandèmia 
Una de les activitats destacades 
del programa és la conferència 
“Feminismes, covid-19 i cures”, a 
càrrec de Blanca Moreno Triguero, 
consultora i experta en gènere, 
sobre l’impacte diferenciat de la 
pandèmia provocada pel coronavi-
rus des d’una perspectiva de gè-
nere, especialment en les tasques 

de cura. Amb l’objectiu de visibilit-
zar i posar en valor el treball de 
cures que realitzen de manera 
majoritària les dones, tant a l’àm-
bit privat com a l’àmbit públic. 
L’estratègia que es proposa és 
doble: el reconeixement i la redistri-
bució d’aquestes tasques. La tro-
bada reconeix les dones que han 
encapçalat les cures en assistèn-
cia domiciliària, a les residències 
de gent gran, a les llars i als serveis 
essencials com els comerços d’ali-
mentació; però també, la necessitat 
urgent de posar les cures al centre 
amb una redistribució de les tas-
ques, que han recaigut majoritària-
ment en les dones. Serà l’11 de 
març, a les 17:30 h. 
Ràdio Castelldefels se suma al pro-
grama de les jornades amb una 
sèrie d’entrevistes que s’emetran 
entre el 8 i el 12 de març. Les pro-
tagonitzaran dones que al llarg de 
la pandèmia han estat al front de 
serveis públics i privats, i tant a 
l’àmbit públic com privat, soste-
nint les cures durant l’estat 
d’alarma, que explicaran la seva 
experiència en primera persona. A 
més de l’emissió convencional, a 
través del 98.0 de l’FM, les entre-
vistes es podran seguir en línia (i a 
la carta) a radiocastelldefels.org. 
El programa es completa amb ta-
llers per a dones a l’Espai Montse-
rrat Roig, tallers per a totes les 
edats organitzats per la Biblioteca 
Ramon Fernàndez Jurado, i la pos-
sibilitat de veure en línia, dins del 
cicle el Documental del Mes, dos tí-
tols recents: “Cachada” i “The letter”. 

Les entitats esportives de Castelldefels van celebrar el Dia Internacional 
contra la LGTBIfòbia en l’Esport, que es commemora el 19 de febrer. Un 
dels objectius del I Pla Local d’Igualtat LGTBI de Castelldefels és garantir la 

lliure participació de les persones LGTBI al món de l’esport, lluny de qualsevol 
discriminació per motius d’orientació, identitat o expressió de gènere. L’Ajunta-
ment de Castelldefels es va sumar a la commemoració de la jornada, que a causa 
de la covid va ser no presencial, tot proposant als esportistes, homes i dones, fer-
se fotografies amb la bandera que dona suport a la iniciativa. n

L’esport de Castelldefels, 
contra la LGTBIfòbia

Programa 
XXVIII Jornades 
de les Dones

Lectura del manifest del 8 de març, a 
càrrec de la presidenta de l’Associació 
Veïnal de Vista Alegre, Olga Macías
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L a Biblioteca Ramon Fernàndez 
Jurado ha presentat la seva pro-
gramació d’activitats culturals 

per a aquest mes de març. Tant les activi-
tats infantils com les adreçades al públic 
adult començaran a ser presencials, sem-
pre que no canviï novament la normativa 
sanitària i tornin a ser de caràcter virtual. 
En el marc de les restriccions establertes, 
que busquen reduir el nombre de conta-
gis de covid-19, les autoritats sanitàries 
apuntaven, al tancament d’aquesta edició 
de la revista municipal, cap al retorn de 
les activitats a les biblioteques, amb afo-
raments del 50%. 
En qualsevol cas, com per a moltes de 
les activitats previstes cal formalitzar 
inscripció prèvia, es recomana consultar  
sempre amb anterioritat tant la progra-
mació completa com la modalitat en què 
es podran celebrar. Això es pot fer al 
web de la Biblioteca Ramon Fernàndez 
Jurado: bibliotecarfjcastelldefels.org. 

La biblioteca ha programat per als pro-
pers dies activitats infantils que es de-
senvoluparan durant les vacances 
escolars de Setmana Santa. Es tracta de 
tres tallers de manualitats que és molt 
possible que es puguin celebrar pres-
ncialment. En el cas de les activitats a 
distància, els infants que s’inscriguin en 
algun taller en què és necessari algun 
tipus de material podran passar a reco-
llir-lo per la biblioteca abans de la cele-
bració en línia de l’activitat. Part de les 
activitats d’aquest mes de març giren al 
voltant de la igualtat, i s’afegeixen al pro-
grama de les XXXVII Jornades de les 
Dones de Castelldefels (v. pàg. 17). n 
 
CONTACTE: 
Biblioteca Ramon Fernàndez Jurado 
de Castelldefels 
Tel. 93 636 96 97 
Whatsapp: 610 560 978 
biblioteca@castelldefels.org  

/ LES ACTIVITATS ORGANITZADES 
PER LA BIBLIOTECA TORNEN A SER 
PRESENCIALS /

/ NEIX SOLIDARITAT AL CARRER, 
PER PROMOURE LA TASCA 
DE LES ENTITATS / 
  

S olidaritat al carrer és una activitat nova creada al si del 
Consell Municipal de Pau i Solidaritat, que uneix entitats 

i Regidoria, per fer present al carrer la tasca humanitària, de 
cooperació i defensa dels drets humans de cada associació i 
les propostes que es treballen conjuntament des del consell. 
La crisi sanitària ha provocat que activitats habituals de la 
programació anual, com ara Sant Jordi, Sant Ponç, la jornada mundial de les persones refu-
giades, el Dissabte solidari, o les Jornades anuals de Pau i Solidaritat, no es puguin celebrar 
de manera presencial. Però justament la covid-19 ha agreujat les situacions de desigualtat a 
les zones del planeta a què entitats, Consell i Ajuntament fan arribar la seva solidaritat. 
Per això han decidit tornar a la plaça, un dels habituals espais de trobada amb la ciutadania. 
Les entitats s’hi presentaran d’una en una, per poder respectar les normes de seguretat sa-
nitària establertes. De moment s’han programat vuit dissabtes, entre el 13 de març i el 22 
de maig, als matins, que protagonitzaran les entitats: Solidaritat Castelldefels-Kasando, Soli-
daritat Sense Mons, Mans Unides, Malària 40, Promundo, Anepal, Malaika Solidària i l’Asso-
ciació Castelldefels-Sàhara. 
+INFO: facebook.com/CastelldefelsSolidaritat n

/ BENVINGUDA A LES ORENETES, 
INSECTICIDES NATURALS /

C ap a finals de febrer o inicis de març 
acostumen a arribar les orenetes, pro-

cedents del continent africà, on hi passen 
l’hivern. És el viatge de tornada al lloc on 
van néixer. Per això, any rere any, les orene-
tes intenten tornar a fer el seu niu al mateix 
lloc on el van fer l’any anterior. En aquest 
viatge, volen aproximadament un mes per 
cobrir distàncies de més de 3.500 quilòme-
tres des del seu lloc d’hivernació. Les més 
viatgeres, que pugen fins al nord d’Europa, 
poden recórrer fins a 12.000 km.  
Tenir a prop un niu d’aquestes aus insectívo-
res ajuda a mantenir a ratlla les poblacions 
de mosquits i mosques. Una sola oreneta pot 
arribar a consumir al voltant de 850 mos-
ques i mosquits al dia. Si tenim la fortuna 
d’albergar un niu d’aquesta espècie a l’en-
torn de casa, la parella s’encarregaria per si 
sola d’eliminar diàriament fins a 1.700 mos-

ques i mosquits. No hi ha insecticida més efi-
cient, ni més ecològic. Si les deposicions cau-
sen molèsties al veïnat, podem solucionar el 
problema col·locant una feixa de fusta sota el 
niu (a uns 20-30 cm, per tal d’evitar l’accés 
de depredadors), i així evitar la caiguda d’ex-
crements. Cal recordar que aquestes aus 
(orenetes, falciots i ballesters) estan estric-
tament protegides, i també els seus nius, que 
acostumen a reaprofitar d’un any per a l’altre. 
Protegir les aus insectívores és una de les 
millors maneres de lluitar contra les plagues 
d’insectes que, com en el cas dels mosquits, 
s’instal·len en el nostre entorn causant greus 
molèsties. Les colònies d’orenetes, falciots i 
ballesters estan en greu descens al nostre 
país. Ajudi-les, valori la seva presència i no 
permeti que ningú en malmeti els nius. n

/ CONVOCATÒRIA PER FORMAR PART DEL  
COL·LECTIU D’ARTESANS DE LA PLATJA /

E l Col·lectiu d’Artesans de Castellde-
fels ha obert el període d’inscripció 

per a places vacants a la Fira de Artesa-
nies de Playafels de cara al proper estiu. 
La tradicional fira d’aquest col·lectiu es 
troba situada en període estival al passeig 
Marítim 183-185, a pocs metres de l’avin-
guda dels Banys. El termini d’inscripció 
per a aquest estiu finalitza el 15 d’abril. 
Els sol·licitants han d’adjuntar a la seva 
sol·licitud l’especificació de materials, arti-
cles que desitgen exposar i fotografies 

dels mateixos. Com a requisit, han de ser 
persones físiques (no jurídiques) resi-
dents a Catalunya, preferentment empa-
dronades a Castelldefels, i demostrar que 
no estan realitzant una altra activitat. 
Situada des de 1984 a Playafels, la Fira 
d’Artesanies rep milers de visites cada 
estiu. L’any 2004 el mercat es va mo-
dernitzar i es va instal·lar en casetes 
de fusta, que es van convertir en la 
seva imatge característica. n 
CONTACTE: colectivocastelldefels@gmail.com

/ EL AYUNTAMIENTO CREARÁ UN REGLAMENTO 
PARA IMPEDIR EL MALTRATO ANIMAL /

E l Pleno municipal aprobó el pasado 25 
de febrero por unanimidad una moción 

presentada por el grupo municipal del PP para 
la creación de un protocolo ante los casos de 
maltrato animal que se han producido en la 
ciudad durante el último año. 
La moción pide «la definición con carácter 
urgente de un protocolo de actuación munic-
ipal ante la sospecha de situación de mal-
trato animal en Castelldefels, de aplicación 
durante el período comprendido entre el ini-
cio de los trabajos para la renovación de la 

actual ordenanza municipal de tenencia de 
animal y su aprobación definitiva efectiva». 
La propuesta solicita, también, que el «proto-
colo tendría que estar finalizado y poderse 
aplicar en un período no superior a 6 
meses». 
La moción insta «a contar con la colabo-
ración de las entidades animalistas y con la 
representación de los partidos con repre-
sentación municipal, tal y como señalan las 
vigentes normativas, estatal y catalana, en 
materia de protección y bienestar animal». n

ORENETES.CAT
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/ EL DIA MUNDIAL DE LES PERSONES 
CONSUMIDORES, DEDICAT ENGUANY A LES 
COMPRES PER INTERNET / 
 

A mb motiu de la celebració del Dia Mundial de les persones consumidores, l’Ofi-
cina Municipal d’Informació al Consum (OMIC) de Castelldefels ha organitzat 

per a l dia 15 de març, a les 19 h, una xerrada en línia, per sistema de videoconferèn-
cia, en què s’oferiran diferents consells per fer compres segures per internet, i es re-
soldaran dubtes de les persones consumidores relacionades amb aquest tipus de 
compra, cada vegada més utilitzada. 
Segons la Comissió Nacional dels Mercats i la Competència (CNMC), els últims sis 
mesos de 2019 van generar una facturació en línia de 22.968.000 d’euros, el que re-
presenta un creixement del voltant de l’30% respecte a l’exercici anterior. 
Malgrat que és indubtable que el comerç electrònic  proporciona avantatges i oportu-
nitats als consumidors, de vegades podem trobar-nos amb situacions no desitjades. 
Diferències en els preus, retards en els lliuraments, una deficient atenció al client o 
problemes en les devolucions, són factors recurrents en les queixes i reclamacions 
gestionades des dels serveis públics de consum.n 
INSCRIPCIONS: castelldefels.org/ca/xerromic.asp  

L’ Arxiu municipal va posar en 
marxa el novembre passat la 
campanya “Pregunta a l’Arxiu”, 

que permet a la ciutadania adreçar-s’hi per-
sonalment per fer consultes sobre qües-
tions relacionades amb el passat de la 
ciutat 
Des de l’inici de la iniciativa “Pregunta a l’Ar-
xiu” aquest servei municipal ha rebut peti-
cions de caràcter personal. Entre elles, a tall 
d’exemple, una veïna demanava si s’hi po-
dien trobar imatges de camps de flors a la 
zona dels Canyars, ja que, en companyia de 
l’àvia, en recollia i les venia a una floristería 
de Barcelona. Una altra persona volia trobar 
uns avantpassats que vivien a Castelldefels 
a finals dels segle XIX. I s’han rebut també 
peticions d’ informació sobre cases i edificis 
particulars de la ciutat, així com sobre l’er-

mita de Sant Salvador dels Arenys, que 
forma part de Can Viñas, i sobre l’evolució i 
la història del barri del Poal. 
L’objectiu és donar resposta a preguntes o 
dubtes sobre Castelldefels, la seva història, 
la seva gent, els edificis, o les petites coses 
de la vida quotidiana, costums, etc. Mitjan-
çant tota la informació que custodia al fons 
documental local, l’Arxiu intentarà buscar 
resposta a totes aquestes preguntes, o bé 
buscarà les persones que puguin saber-les i 
vulguin ajudar en la resolució d’aquests 
‘enigmes’. 
Per posar-se en contacte amb l’Arxiu es pot 
escriure a arxiu@castelldefels.org, o bé te-
lefonar al 93 665 11 50 (ext. 1021). Amb 
cita prèvia, és possible també fer-hi una vi-
sita. n 
+INFO: arxiu.castelldefels.org  

L’ Ajuntament ha constituït una Co-
missió Municipal d’Internacionalit-
zació i Europa, que té com a 

objectiu aprofitar les oportunitats que poden 
generar per a la ciutat la programació de la 
convocatòria dels nous Fons Europeus. La 
creació d’aquesta comissió obre un nou ca-
pítol en la feina que des de fa temps l’organit-
zació municipal està desenvolupant per 
aprofitar les sinergies amb altres adminis-

tracions en el terreny dels ajuts i programes 
europeus. Castelldefels i Gavà són dues de 
les cent ciutats d’arreu d’Europa que forma-
ran part de la xarxa Intelligent Cities Cha-
llenge (ICC), una iniciativa de la Comissió 
Europea per potenciar les tecnologies emer-
gents i impulsar mesures ambicioses per 
millorar la qualitat de vida de la ciutadania i 
garantir el creixement, la sostenibilitat i la re-
siliència. n 

/ L’ARXIU MUNICIPAL CONTINUA AMB 
LA CAMPANYA PER ACOSTAR-SE A LA 
CIUTADANIA /

/ L’AJUNTAMENT AFRONTA EL REPTE 
DE LA INTERNACIONALITZACIÓ I LA 
RECERCA DE FONS EUROPEUS /

/ L’ARXIU MUNICIPAL CONTINUA AMB 
LA CAMPANYA PER ACOSTAR-SE A LA 
CIUTADANIA / Ermita de Sant 

Salvador dels Arenys, al 
recinte de Can Viñas
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El Ple de l’Ajuntament acorda VÍDEOS COMPLETS DELS PLENS: 
castelldefelsTV.org

Aprovació de la modificació parcial de la 
plantilla de personal 2020 de l’Ajuntament 
Es tracta d’aprovar la modificació parcial de la plantilla 
de personal de la Corporació aprovada en sessió plenà-
ria de 19 de desembre de 2019, i modificada parcial-
ment per acord de Ple de data 26 de novembre de 
2020, en el sentit de crear dins una nova plaça en la 
relació de plantilla d’aquest Ajuntament següent de Vi-
cesecretari/a, i que eleva a 509 el total de places de la 
Plantilla del personal de l’Ajuntament de Castelldefels 

n S’aprova amb els vots a favor PSC, Movem-ECP, 
ERC i regidora no adscrita i l’abstenció PP i Cs. Junts 
x Cat, absent 
 

Aprovació inicial del text refós del pro-
jecte d’obres ordinàries del sector Bella-
mar i de relació de béns i drets afectats 
en l’àmbit referit 
La proposta d’acord proposa deixar sense efecte i ar-
xivar l’expedient d’aprovació inicial del Projecte d’Ur-
banització del Sector de Bellamar, pels motius 
exposats pel Cap del Serveis Jurídics de l’Àrea de Polí-
tica territorial en l’informe de data 15.02.2021. Segon.- 
Incorporar al present expedient les al·legacions pre-
sentades a l’acord d’aprovació inicial del text refós del 
projecte d’urbanització del sector Bellamar i resoldre-
les de conformitat amb els informes tècnics emesos 
al respecte i que consten a l’expedient i notificar-les 
als interessats. A tal efecte, s’acorda estimar algunes 
al·legacions i desestimar unes altres. En base a això, 
es proposa aprovar inicialment el text refós del pro-
jecte d’obres ordinàries del sector Bellamar, tramitat a 
instància municipal i redactat per la societat Zeta - In-
genieros de Caminos i revisat per les consultores Ce-
dipsa, S.L. i ICC SL, que conté, entre altres documents, 
l’Estudi de Seguretat i Salut i la relació de bens i drets 
afectats pel mateix, tot això, de conformitat amb els 
preceptius informes municipals. El pressupost total 
que és determina en el projecte és de 19.113.904,23 
€, IVA inclòs). Les fases de les obres són Fase I: exe-
cució de la xarxa separativa de clavegueram i la pavi-
mentació de calçada. - Fase II: execució de voreres i 
resta de partides i elements d’urbanització.  

n S’aprova per unanimitat dels grups presents 
 

Moció de suport a les resolucions del 
Consell Consultiu de la Gent Gran del 
Baix Llobregat 
La moció que presenta el regidor de Gent Gran dona 
suport al dictamen “La vida de les persones grans im-
porta” aprovat pel Consell Consultiu de la Gent Gran 
del Baix Llobregat. Inclou la proposta d’iniciar les ac-
cions d’acompanyament que s’escaiguin per tal de 
donar-hi compliment com més aviat millor. 

n S’aprova per unanimitat dels grups presents 
 

Manifest de solidaritat amb el poble sah-
rauí per a la commemoració del 27 de fe-
brer 
Es proposa l’adhesió al manifest de la Coordinadora 
Catalana d’Ajuntaments Solidaris amb el Poble Sahrauí 
(CCASPS). 

n S’aprova amb els vots a favor PSC, Movem-ECP, 
ERC, Cs i regidora no adscrita i l’abstenció del PP. 
Junts x Cat, absent 
 

Moció per a la creació d’un protocol da-
vant el maltractament animal a la ciu-
tat de Castelldefels 
La moció que presenta el grup municipal del Partit Po-
pular (PP) proposa que es defineixi amb caràcter ur-
gent un protocol d’actuació municipal davant la 
sospita de situació de maltractament animal a Caste-
lldefels, d’aplicació durant el període comprés entre 
l’inici dels treballs per a la renovació de l’actual orde-
nança municipal de tinença d’animal i la seva aprova-
ció definitiva efectiva. Aquest protocol hauria d’estar 
finalitzat i poder-se aplicar en un període no superior 
a 6 mesos. Així mateix, i tal i com assenyalen les vi-
gents normatives (estatal i catalana) en matèria de 
protecció i benestar animal, es proposa que es compti 
amb la col·laboració de les entitats animalistes alhora 

de definir aquest protocol d’actuació així com amb re-
presentació dels diversos partits amb representació al 
consistori municipal. Per últim, es demana que es 
dugui a terme una campanya informativa sobre el con-
tingut del protocol i sobre convivència responsable.  

n S’aprova per unanimitat dels grups presents 
 

Moció per demanar al govern de la Gene-
ralitat el reconeixement de l’esport com 
a servei essencial 
La moció la presenta el grup municipal del Partit Popu-
lar (PP) Es planteja demanar al Govern de la Generali-
tat que l’esport sigui declarat com un servei essencial 
i prengui les mesures adients perquè com a tal es 
pugui seguir practicant al màxim possible, així com 
que es creï una taula de treball amb representants de 
tots els grups municipals i dels clubs i entitats espor-
tives de Castelldefels, que es reuneixin de forma pe-
riòdica per anar analitzant la situació del esport a la 
nostra ciutat i donar resposta a les necessitats que 
vagin sorgint davant la Covid-19. Així mateix, es plan-
teja que se cerqui des de la Regidoria d’Esports, con-
juntament amb els grups de l’oposició i els clubs i 
entitats esportives, nous formats organitzatius pels 
esdeveniments esportius a Castelldefels. 
Movem-ECP presenta quatre esmenes parcials, en què 
es posa l’accent especialment pel que fa a referència a 
l’esport extraescolar i infantil, i es demanar continuar 
amb els tràmits de creació del Consell Municipal de l’Es-
port amb representació de tots els grups municipals, 
entitats socials i esportives i clubs, organisme que ha 
de coordinar i treballar les propostes esportives de la 
ciutat, a més que els esdeveniments esportius de nou 
format tinguin en compte totes les mesures preventi-
ves contra la covid-19 en coordinació amb el Procicat. 

n S’aproven les esmenes i la moció per unanimitat 
dels grups presents 
 

Moció sol·licitant al govern de l’Estat 
una auditoria de comptes de la Segure-
tat Social 
La moció que presenta el grup municipal d’ERC-AM en 
nom de la Marea Pensionista proposa que l’Ajunta-
ment s’adhereixi a la sol·licitud de COESPE i, al seu 
torn, sol·liciti del govern d’Espanya, a través del Minis-
teri d’Hisenda, la realització d’una auditoria dels 
Comptes de la Seguretat Social, perquè “la ciutadania 
tingui una imatge fidedigna de la situació de la Segu-
retat Social a partir del coneixement precís del decisiu 
paper que ha exercit en la construcció de les institu-
cions del nostre Estat de benestar.” Aquesta auditoria 
ha de quantificar l’import total de les denominades 
despeses impròpies a càrrec de les cotitzacions so-
cials. En segon lloc, es demana que una vegada esta-
blerta aquesta quantia, s’habiliti la compensació 
adequada a la Caixa única de la S/S. 

n S’aprova amb els vots a favor PSC, Movem-ECP, 
ERC i regidora no adscrita i l’abstenció PP i Cs. Junts 
x Cat, absent 

Moció per avançar en les accions de tran-
sició cap a un model basat en una ener-
gia neta, renovable, justa i de proximitat i 
en la lluita contra el canvi climàtic 
Moció presentada pel grup municipal de Movem En 
Comú Podem En primer lloc, es proposa que s’executi 
fins a final de mandat com a mínim els 5 projectes 
d’energia fotovoltaica identificats com a prioritaris al 
Pla Municipal de Cobertes Fotovoltaiques de Castellde-
fels, entregat al Juliol de 2020 i elaborat per l’AMB i 
que recull i jerarquitza el potencial productiu munici-
pal, així com la instal·lació a la Biblioteca Ramón Fer-
nández Jurado. A més, es demana que es col·labori 
amb l’Àrea Metropolitana en la localització i la 
instal·lació d’àmplies zones de producció d’energia fo-
tovoltaica en pèrgola a les reserves de pàrquing en sòl 
públic en superfície de la nostra ciutat, impulsant les 
modificacions de planejament necessàries si s’escau. 
En tercer lloc, es proposa la creació d’un servei muni-
cipal que fomenti i acompanyi els projectes de pro-
ducció fotovoltaica en l’àmbit de les associacions i 
comunitats de veïnes i veïns, així com del sector in-
dustrial i terciari (especialment en l’àmbit de la petita i 
mitjana empresa), dotant-lo de personal qualificat i 
que estigui operatiu en el menor temps possible. Per 
últim que es manifesti l’interès en iniciar el procés per 
a que TERSA esdevingui mitjà propi de l’Ajuntament de 
Castelldefels, com ja han fet diversos municipis de 
l’àmbit metropolità, i pugui ser una eina important i 
útil en l’estratègia energètica per al subministrament 
d’energia 100% neta, renovable, pública i a preus ajus-
tats a través de Barcelona Energia, desconnectant-nos 
de les grans empreses de l’oligopoli energètic. 
El grup del PP presenta esmenes parcials que in-
clouen dos punts més d’acord: treballar per tal d’obte-
nir d’organismes supramunicipals totes aquelles 
subvencions o ajudes que permetin el desenvolupa-
ment de polítiques de lluita contra en canvi climàtic, 
posant especial atenció en els fons europeus de recu-
peració que rebrà en conjunt de l’Estat i els ajunta-
ments; i vincular el projecte al Pla de Prevenció de 
Residus a la participació ciutadana. 

n S’aproven les esmenes i la moció per unanimitat 
dels grups presents 
 

Moció de defensa del lloguer com a fór-
mula principal per garantir el dret a l’ha-
bitatge a Castelldefels 
La presenta el grup municipal de Movem En Comú 
Podem. La Taula d’habitatge es reunirà durant el pro-
per mes per tal d’analitzar la situació del mercat de llo-
guer de la ciutat i els desnonaments que s’han produït 
per impagament del lloguer. Aprofitarà aquesta reunió 
per acordar una freqüència de reunions mínima, que 
no podrà ser inferior a una al quadrimestre, a les 
quals es farà seguiment de l’estat de l’habitatge a Cas-
telldefels. Durant el mandat actual s’habilitaran les 
partides pressupostàries corresponents per tal de 
construir els 201 habitatges compromesos en el marc 

de l’Acord de Govern signat el 2019 per tal de destinar-
los a lloguer assequible i social, i per tal de fer front a 
l’emergència habitacional. Aquests són: Desenvolupar 
de manera immediata els 70 habitatges correspo-
nents a l’àmbit del Carrer Pietat. Fer efectiva la com-
pra i posterior desenvolupament per part de 
l’Ajuntament dels habitatges corresponents a aquest 
àmbit, vista la sentència favorable als interessos de 
l’Ajuntament en relació a la propietat compartida amb 
Santiveri S.A. 88 habitatges al carrer Arcadi Balaguer. 
Iniciant el procés amb el desenvolupament del pro-
jecte de modificació del planejament encarregat a ini-
cis del mandat i que ja ha estat entregat a 
l’Ajuntament. 8 habitatges dotacionals per a gent gran 
al carrer Corts de Cadis amb un centre de dia. 35 habi-
tatges al carrer Primer de maig. Encarregar el projecte 
de modificació de planejament per aquest àmbit. 
3.Durant el mandat 2019-23, dotar d’1 milió d’euros la 
partida destinada a exercir el dret a tempteig i retracte 
per obtenir habitatge social. Dotant la partida per 
aquest any 2021 amb 250.000 euros. Elaborar un Pla 
de rehabilitació d’edificis i façanes obrint una línia de 
subvencions que comporti el compromís dels propie-
taris de posar pisos a disposició de lloguer social i as-
sequible. 5.Rescatar els pisos buits de la ciutat per tal 
de destinar-los a lloguer assequible amb l’Ajuntament 
com a mediador entre arrendador i arrendatari. 6.En 
aplicació de la Llei 11/2020, sol·licitar a la Generalitat 
que Castelldefels sigui declarada una àrea de mercat 
tens des del moment de la declaració com a tal i fins a 
5 anys després ja que és previsible que el preu del llo-
guer no baixarà significativament en aquest període. 
7.Constituir el Patrimoni Municipal del sòl i l’Habitatge 
amb la finalitat de dotar l’Ajuntament d’un fons econò-
mic per fer política d’habitatge a llarg termini. 8.Fer 
efectiva la compra i posterior construcció per part de 
l’Ajuntament del H2 vista la sentència favorable als in-
teressos de l’Ajuntament en relació a la propietat com-
partida amb Santiveri S.A. 9.L’Ajuntament vetllarà 
perquè els agents immobiliaris de la ciutat actuïn dins 
del marc de la Llei 11/2020 de mesures urgents en 
matèria de contenció de rendes en els contractes 
d’arrendament d’habitatge i valorarà la posada en 
marxa d’una inspecció tècnica amb aquesta finalitat. 
10.L’Oficina Local d’Habitatge obrirà una bústia de de-
núncies dels abusos i els incompliments legals de les 
immobiliàries cercant la col·laboració dels APIs del 
municipi per detectar males praxis.  

n S’aprova amb els vots a favor PSC, Movem-ECP, 
ERC i regidora no adscrita i en contra de PP i Cs. 
Junts x Cat, absent 
 

Es presenta un punt d’urgència: la cons-
titució de patrimoni públic del sol i l’ha-
bitatge de l’Ajuntament d eCastelldefels 

n S’aprova amb els vots a favor PSC, Movem-ECP, 
ERC i regidora no adscrita i en contra de PP i Cs. 
Junts x Cat, absent 
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IMPOST SOBRE VEHICLES DE TRACCIÓ MECÀNICA: 
Recordatori per a les persones contribuents

CONCEPTE

3

3

3

PERÍODE COBRAMENT 
VOLUNTÀRIA

Impost sobre Vehicles de Tracció 
Mecànica: 

DOMICILIATS: 3 de maig 
 
NO DOMICILIATS: 1 de març a 
5 de maig 

Les persones interessades a domiciliar el pagament corresponent a l’Impost 
sobre vehicles de tracció mecànica ho podenn comunicar fins al 
16/04/2021.”
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Telèfons d’utilitat pública
Servei d’Informació Municipal 010 
Ajuntament (Oficina d’Atenció Ciutadana) 93 665 11 50 
Ambulàncies (24h.) 112 
Sanitat Respon: cita prèvia (als dos ambulatoris) 902 111 444 
Centre d’Atenció Primària ABS Can Bou 93 665 56 59 
Centre d’Atenció Primària ABS El Castell 93 636 66 60 
Biblioteca Ramon Fernàndez Jurado 93 636 96 97 
Bombers 112 
Cáritas Parroquial 93 636 34 16 
Casal de Cultura 93 664 16 52  
Cementiri 93 665 29 26 
Cal Ganxo (reserves alberg i activitats ambientals) 93 474 74 74 
Centre de Suport a l’Economia La Guaita 93 635 25 75 
Centre Frederic Mompou 93 636 41 44 
Centre Sòcio Cultural Vista Alegre 93 634 21 11 
Correus 93 665 13 40 
Creu Roja 93 665 82 51 
Espai Montserrat Roig - Informació per a Dones i LGTBI 667 871 709  
Escola Municipal de Dansa 93 634 20 33 
Jutjat de Pau 93 665 70 58 
Mossos d’Esquadra (emergències) 112 
Oficina Mpal. de Consum (OMIC) 93 665 11 50 
Oficina de Turisme Local i Comarcal 93 635 27 27 
Policia Local 092 · 93 636 03 20 
Policia Nacional  (DNI, passaports: 902 247 364) 93 635 03 03 
Poliesportiu Municipal 93 664 10 54 
Punt d’Informació Juvenil 93 665 79 50 
Ràdio Castelldefels 98.0 FM — radiocastelldefels.org 93 664 17 52 
Servei de Normalització Lingüística 93 664 42 11 
Tanatori de Ponent 93 633 34 10 
Transports públics — www.emt-amb.com 010

Mobles i restes de poda

BARRI NET: 
Recollida  
per barris

DEIXI ELS TRASTOS I RESTES DE JARDINERIA 
A LA PORTA DE CASA, DE 21 A 23 H 

Centre d’Atenció Primària  ABS Can Bou: 
Carrer Sevilla  Av. Màlaga- Tel. 93 665 56 59

Centre d’Atenció Primària  ABS El Castell: 
Carrer Dr. Marañón- Tel. 93 636 66 60

Serveis sanitaris
Cita prèvia per a metges de capçalera i pediatria 

Telèfon per als dos ambulatoris 

902 111 444

Bus
Consulti els horaris a  

902 023 393 
baixbus.com — emt-amb.com

Tren
Consulti els horaris a 

902 24 02 02 
rodaliesdecatalunya.cat — renfe.es

SERVEIS

Farmàcies de guàrdia 

castelldefels.org/ca/farmacias_guard.asp

 ELS DIUMENGES 
Montmar Alt (de l’av. Diagonal en 
amunt); Canyars; El Castell Baix  
(de c. Doctor Marañon en avall) 

 
 ELS DILLUNS 

Bellamar; Montmar Baix (de l’av.  
Diagonal en avall); Centre 

 
 ELS DIMARTS 

Poal; Baixador; Can Roca; Muntanyeta 
 

 ELS DIMECRES 
Les Botigues; Can Bou; Granvia Mar; 
Mar-i-Sol; Zona Universitària; Camí  
Ral; El Castell Alt (de l’av. Doctor  
Marañón en amunt); Lluminetes  
Oest (fins al carrer 6) 

 
 ELS DIJOUS 

La Pineda; Lluminetes Est (fins al  
carrer 6); Vista Alegre

/ LA RECOLLIDA D’AQUESTES DEIXLLES, A LA PORTA DELS DOMICILIS, BARRI A BARRI, S’HA INCREMENTAT ELS DARRERS ANYS /

BARRI NET, EL SERVEI DE RECOLLIDA DE MOBLES, 
TRASTOS VELLS I RESTES DE PODA, MODIFICA EL 
DIA DE RECOLLIDA A ALGUNS BARRIS I CARRERS 
DE CASTELLDEFELS. LA MESURA S’ADOPTA 
AMB L’OBJECTIU DE MILLORAR EL SERVEI I REDUIR 
ELS ABOCAMENTS INCONTROLATS.

L’ Ajuntament de Castelldefels va implementar el 
servei Barri Net l’any 2009. Els darrers anys, de 
2016 ençà, s’han detectat diferents obstacles que 

dificulten la recollida a alguns barris setmana rere setmana. 
Entre les principals dificultats detectades, cal esmentar l’in-
crement del 130% en el volum de mobles vells recollits, així 
com i l’augment del 23% de la recollida de restes poda. Com 
a solució i, tal com s’ha informat anteriorment en aquesta 

revista municipal, s’ha reforçat el servei i s’ha renovat la 
flota amb la incorporació de nous vehicles no contaminants, 
per obtenir més capacitat en la recollida de mobles i restes 
vegetals. 
Tanmateix, una altra de les principals dificultats que porten 
els abocaments incontrolats és l’incivisme. És per aquest 
motiu que s’inicia una nova distribució de zones de reco-
llida. 

El servei gratuït de Barri Net recollirà els residus a la porta 
de casa, com passava fins ara. Els mobles, trastos vells i 
restes de poda s’han de dipositar el dia que toca, entre les 
21 i les 23 hores, excepte les vigílies de festius i els dies 23 i 
30 de desembre. El màxim permès és de 4 metres cúbics 
de restes de poda i de tres peces de mobles o trastos vells 
en cada ocasió. n 
+INFO: barrinet.castelldefels.org 

La recollida 
de poda i de 
trastos vells  
estrena nova 
distribució 
de zones 

Consulti quin dia toca  
a la seva adreça



NI LA HOSTELERÍA 
NI EL COMERCIO 
SON EL PROBLEMA

Manuel Reyes 
Grup Municipal PP 
ppcastelldefels@yahoo.es

Candela López  
Movem Castelldefels-ECP 
movemcastelldefels@gmail.com

Esther Niubó 
Grup Municipal PSC 
gms.castelldefels@gmail.com

14F: 
SIT AND TALK

GRACIAS

Jordi Maresma 
Grup Municipal d’ERC 
castelldefels@esquerra.cat

A questes eleccions catalanes ens han confirmat nova-
ment que una majoria molt àmplia de la nostra societat, 
exigeix una solució democràtica al conflicte polític Estat-

Catalunya. Cal reclamar una major valentia al “gobierno más pro-
gresista de la historia” per entomar el procés de diàleg. Damunt 
de la taula, l’amnistia per a les persones preses, exiliades i repre-
saliades en la causa general contra l’independentisme que van 
obrir l’Estat i les seves clavegueres arran de l’1 d’Octubre, així 
com la convocatòria d’un referèndum acordat d’autodeterminació. 
Sit and talk. 
Però el 14F és també l’evidència que Catalunya gira a l’esquerra. 
Els catalans i les catalanes hem manifestat a les urnes que volem 
superar la crisi econòmica generada per la pandèmia global, amb 
l’enfortiment del nostre estat del benestar i el reforçament dels 
serveis públics: educació, sanitat, accés a un habitatge digne... 
Una sortida radicalment oposada a les retallades que van aplicar 
les dretes, les d’aquí i les d’allà, el 2008. Una sortida compromesa 
amb la igualtat d’oportunitats i que no deixi ningú enrere. 
En definitiva, les urnes del 14F ens parlen d’una immensa majoria 
de la societat catalana que vol seguir avançant democràticament 
en drets i llibertats, tant social com nacionalment. Cal l’acord ho-
nest entre les forces republicanes que compartim aquests matei-
xos objectius per fer possible l’impossible. I cal també, 
responsabilitat. 
I en aquest context, la nota estrident de l’extrema dreta que, si bé 
sempre hi ha estat tot i que camuflada amb d’altres colors, ara ja 
s’ha tret la careta. Caldrà saber oposar-s’hi fent créixer encara 
més les complicitats republicanes al voltant dels valors democrà-
tics i de la idea central que tots i totes tenim el mateix dret a cer-
car la felicitat amb pau i llibertat. n

D esde Ciutadans Castelldefels queremos agradecer 
enormemente el apoyo a los 2.099 vecinos de nues-
tra ciudad que han confiado en el proyecto de Ciuta-

dans, lo que supone un 9,48% de la participación, máxime 
teniendo en cuenta la situación tan adversa en la que se han 
celebrado estas elecciones del pasado 14 de febrero.  
Sin duda, el resultado obtenido nos tiene que hacer reflexionar 
en profundidad, atajar los errores y mejorar de forma cons-
tante para recuperar la confianza de todos los que un día de-
positaron en nosotros su ilusión.  
Desde la humildad y el trabajo, los errores se pueden convertir 
en aciertos y las crisis en oportunidades.  
A pesar del dato global , los resultados siguen demostrando 
que Castelldefels es una de las ciudades, la primera entre las 
poblaciones de más de 50.000 habitantes en toda Catalunya, 
en la que la ciudadanía más confía en Ciutadans.  
Desde Ciutadans Castelldefels vamos a seguir trabajando para 
todos nuestros conciudadanos, desde el agradecimiento al 
apoyo recibido, y con la responsabilidad de hacer de nuestro 
municipio un lugar más próspero y que ofrezca más oportuni-
dades a todos sus habitantes. No vamos a desfallecer en 
nuestro objetivo de hacer una política útil.  
Seguiremos firmes defendiendo los derechos de nuestros ve-
cinos, apoyando a nuestra hostelería, a nuestros comercian-
tes, a todos los que promuevan proyectos positivos para 
Castelldefels y muy especialmente a todos los que más están 
padeciendo la crisis de esta pandemia. n

14-F: UNA JORNADA 
ELECTORAL SEGURA 
I EXEMPLAR 
A CASTELLDEFELS
Xavier Amate 
Junts per Castelldefels 
xavier@juntspercastelldefels.cat

Guillermo Massana 
Grup Municipal Ciutadans 
castelldefels@ciudadanos-cs.org

J a fa gairebé 10 mesos que no estem al govern. Durant aquests mesos, 
des de la responsabilitat, hem hagut de definir el nostre paper per conti-
nuar fent efectiu el nostre programa electoral i l’acord de govern que PSC i 

ERC van trencar. Ens apassiona transformar la ciutat i, per tant, no ha estat fàcil 
acceptar que et facin fora d’un govern pels interessos partidistes i personals de 
PSC i ERC i no de l’interès general de la ciutat. Tot i així, nosaltres no hem defugit 
en els nostres objectius per millorar Castelldefels i hem trobat eines per fer reali-
tat el nostre projecte polític a Castelldefels: el govern en minoria (PSC-ERC-Junts) 
només pot tirar coses endavant si arriba a acords amb altres forces polítiques. 
Avui podem afirmar que gràcies a la nostra actitud proactiva hem aconseguit 
tirar endavant acords tan importants com instar a l’Ajuntament a comprar el Ci-
nema Metropol o el desenvolupament de les obres del barri de Bellamar. Al Ple 
de febrer, vam presentar dues propostes sobre dos temes cabdals per a nosal-
tres: el dret a l’habitatge i la transició ecològica. 
El mandat anterior, vam crear per primer cop en aquest Ajuntament la regidoria 
d’habitatge amb l’objectiu d’avançar cap a un Castelldefels que no expulsés el 
veïnat de la nostra ciutat. Vam incrementar els ajuts al lloguer, vam iniciar un pla 
de rehabilitació als barris que més ho necessitaven, vam començar a adquirir 
habitatges buits per destinar-los a habitatge social, i vam assentar les bases per 
construir més de 200 habitatges que haurien d’estar construïts a finals del 
mandat, entre ells uns al Carrer Arcadi Balaguer i al Carrer Pietat de lloguer asse-
quible o al Barri de Vista Alegre, per gent gran. 
Però si parlem de garantir una vida digna, no ens podem oblidar del nostre pla-
neta, per això vam centrar la nostra següent proposta en la lluita contra el 
canvi climàtic. Amb un conjunt de mesures vinculades a avançar cap a acon-
seguir que Castelldefels sigui referent en la producció i consum d’energia neta, 
renovable, justa i de proximitat. Volem que Castelldefels treballi en el marc me-
tropolità per desconnectar-se de les grans empreses de l’oligopoli energètic. A 
la vegada l’Ajuntament pot instal·lar plaques fotovoltaiques a espais públics, 
feina que vam iniciar. Avançar en l’eficiència energètica dels edificis públics, i 
privats creant comunitats energètiques, subvencionant la instal·lació de pla-
ques solars. 
El nostre programa electoral és el nostre compromís amb la ciutadania de 
Castelldefels i, ja sigui governant, ja sigui des de l’oposició, continuarem tre-
ballant per tal que es faci realitat. n

La hostelería sigue denunciando la "criminalización" a la que se está some-
tiendo al sector a pesar de que los datos sanitarios no justifican las severas 
restricciones que siguen padeciendo. También el comercio está sufriendo gra-

vísimas consecuencias de estas restricciones, especialmente el pequeño comercio.  
Castelldefels es una ciudad mayoritariamente turística y de servicios. Por ello el 
azote a estos sectores es especialmente grave. Hablamos de personas, de veci-
nos que ven como cada día les es más complicado poder levantar su persiana. De 
vecinos que van incrementando las listas del paro. De autónomos que apenas 
pueden desarrollar su actividad, pero que tienen que ver como se les incrementa 
su cuota en casi un 50% y deben seguir pagando tasas, impuestos, alquileres, 
proveedores. Insostenible. 
Solo en la hostelería, en España, durante el año 2020 han desaparecido 85.000 
establecimientos, se podrían alcanzar los 100.000 en febrero y hay 680.000 
puestos de trabajo pendientes de un hilo. Son cifras monstruosas que resumen 
los estragos de la pandemia para uno de nuestros sectores más importantes. La 
hostelería se ha dejado el 50% de su valor en 2020, según datos de la patronal, y 
eso solo puede traducirse en más cierres de negocios y más destrucción de em-
pleo en los próximos meses. 
Además, sumamos a la ya inaguantable carga, los disturbios, saqueos y destro-
zos que estamos viviendo en Barcelona en los últimos días. Una violencia injustifi-
cada y que nada tiene que ver con la defensa de la libertad de expresión. Y vemos 
como la Generalitat, después de días de disturbios, hace una condena tibia y 
como miembros del gobierno de España jalean a los manifestantes que, sin duda, 
les da más alas. No es aceptable en nuestra democracia.  
La imagen de Cataluña queda tocada de muerte, lo cual afecta de manera absoluta-
mente directa a Castelldefels. Barcelona es ya conocida fuera de nuestras fronteras 
como la ciudad europea de la guerrilla urbana, dejando muy atrás aquella imagen de 
convivencia, cosmopolita, referente en cuanto a economía, cultura, turismo... 
Desde el PP y desde el inicio de esta pandemia, trabajamos en un plan de más de 
50 medidas para Castelldefels, tanto sanitarias como económicas con el fin de pa-
liar los estragos de la crisis. Medidas de calado como la rebaja fiscal y las ayudas 
directas. A ingresos cero, impuestos cero. 
Tras un año de inacción del Gobierno Municipal, más preocupado en gastar millo-
nes de euros en obras faraónicas innecesarias y que sólo hacen que añadir más 
dificultades a los comercios de nuestra ciudad, exigimos una vez más que lleven 
a cabo un plan urgente de actuación y ayudas directas con el fin de salvaguardar 
en este momento de crisis extrema a quienes son motor económico y fuente de 
empleo en Castelldefels, Cataluña y España. 
La hostelería, el comercio y el turismo forman parte de la solución, no del pro-
blema. n 
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M olts de nosaltres consideràvem la convocatòria electoral del 14 de 
febrer com un risc molt gran per a la salut pública arrel de la inte-
racció social que implica una data com aquella en un context de 

pandèmia com l’actual. La taxa d’ocupació de llits hospitalaris per pacients 
Covid s’havia disparat fins a nivells alarmants i amb una incidència acumu-
lada molt elevada, fet que feia presagiar una jornada molt complicada i caò-
tica.  
Tanmateix, tan bon punt vam tenir constància de la confirmació de la data 
electoral, vam reunir immediatament a tot el personal de l’administració en-
carregat de desplegar l’operatiu que permetés fer del 14-F una jornada elec-
toral fiable i segura a Castelldefels, sent conscients que el temps i els 
recursos eren limitats. 
Entre algunes de les mesures que es van prendre, des de la regidoria que li-
dero de Protecció Civil, vam posar a la disposició de la gent tot el material sa-
nitari necessari i suficient per a que tants els electors com especialment els 
membres de les meses electorals tinguessin garantida la seva  protecció de 
qualsevol possible contagi (des de l’ús d’epis per als membres de les meses 
fins a mascaretes, pantalles, guants, gel hidroalcohòlic...etc.). A més a més, 
vam elaborar circuits d’entrada i sortida als recintes ben estudiats gràcies a 
la incorporació de tanques que delimitaven i separaven totes aquelles perso-
nes que entraven i sortien, així com panells informatius indicant les meses 
on s’havia d’anar a votar a fi d’evitar possibles aglomeracions internes. 
M’agradaria destacar la gran tasca que es va fer des de Policia Local, Mossos i 
agents cívics a fi de vetllar pel respecte de les mesures de distanciament i 
seguretat idònies, tant pel que fa a les cues exteriors com l’aforament intern, 
així com del personal de SAC i Jarfels desinfectant abans, durant i després de 
la jornada electoral els espais interiors i exteriors dels centres electorals. 
El compromís de la ciutadania de Castelldefels respecte el compliment de les 
mesures sanitàries va ser inequívoc i demostra una vegada més la maduresa, 
responsabilitat i exemplaritat amb la qual actua la població de la nostra ciutat 
davant situacions d’emergència, cosa que em fa sentir plenament orgullós. 
En nom meu i del grup municipal de Junts per Castelldefels que lidero, mos-
trem el nostre sincer agraïment a tot el personal que va fer possible una jor-
nada electoral segura i que garantís totes les mesures adients per evitar 
possibles rebrots no desitjats. 
Gràcies! n

UNA OPOSICIÓ CONSTRUC-
TIVA QUE TRANSFORMA 
LA CIUTAT: HABITATGE 
I TRANSICIÓ ECOLÒGICA

UN AÑO QUE HA  
CAMBIADO NUESTRAS 
VIDAS

D e nuevo, marzo. El próximo día 13 se cumple un año desde que el Presidente 
del Gobierno, Pedro Sánchez, anunciara la declaración del estado de alarma. 
Un año que ha cambiado nuestras vidas, y que nos ha situado ante la peor 

crisis sanitaria de los últimos 100 años. Junto con las dificultades económicas y so-
ciales que se derivan. 
Quiero mantener el recuerdo de todas las personas que nos han dejado en el último 
año a causa de la pandemia. Una situación tan dolorosa como cruel. Tan pronto como 
el contexto lo permita, en Castelldefels se realizará un homenaje en memoria de los 
vecinos y vecinas que, por desgracia, ya no están con nosotros. A la vez, mando un 
mensaje de ánimo y pronta recuperación para aquellos que se encuentran luchando 
contra el virus. 
Desde el Grupo Socialista hacemos llegar nuestra admiración para todo el personal sa-
nitario, por el esfuerzo que están realizando, a menudo con una falta de recursos que 
no se debe volver a repetir. A la vez, reconocemos el paso al frente de la ciudadanía 
cuando Castelldefels más lo ha necesitado. Como Ayuntamiento, hemos dedicado re-
cursos humanos y económicos para dar respuesta a nuevas necesidades derivadas 
de la pandemia. Por ello, damos las gracias al personal municipal, entidades, asocia-
ciones, Gremios, empresas de todo tipo, por poner sus recursos a disposición de las 
personas que más lo necesitan. 
Gracias a su esfuerzo, más de 150 personas de diferentes ámbitos de la sociedad, hi-
cieron posible un Acuerdo de Ciudad, con más de 180 propuestas por la reactivación 
económica y social de Castelldefels. Unos compromisos que marcan el día a día del 
Equipo de Gobierno. Por ello, nos estamos reuniendo con los grupos de la Oposición 
para sacar adelante los presupuestos de 2021. Debemos dejar a un lado las siglas y 
sumar esfuerzos. Castelldefels no puede estar ni un día más sin unos presupuestos 
excepcionales para dar respuesta a una situación excepcional. Son muchos los secto-
res y familias que están sufriendo debido a la pandemia, y como institución debemos 
estar a su lado en todo momento. 
No perdemos de vista el Castelldefels del futuro, desde el cumplimiento de los Objeti-
vos de Desarrollo Sostenible. Pronto, los vecinos podrán disfrutar del nuevo Edificio de 
la República, situado en el centro, y que acogerá un centro cívico para la gente mayor. 
También hemos llegado a un acuerdo con la Agencia Catalana del Agua para la cons-
trucción de la estación de bombeo de la calle Aragón. Una actuación que permitirá so-
lucionar parte de los problemas derivados de las fuertes lluvias, gestionar de forma 
adecuada la salida de aguas al mar, y continuar abordando los retos en materia climá-
tica y sostenibilidad del municipio. A pesar de las adversidades, Castelldefels no se de-
tiene. Avanzamos para ser una ciudad de máxima calidad con nuestros vecinos y 
vecinas como protagonistas. n
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